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Gods būt rados 
Valdemāram
Jau deviņpadsmit gadu 
Ventmalā, Ostas pro-
menādē netālu no 
Livonijas Ordeņa pils 
uz senatnīgi atvei-
dota čuguna sola 
sēž Berlīnē bron-
zā lietais Krišjānis 
Valdemārs (1825 – 
1891). “Latvietis” – 
tā viņš sevi pieticīgi 
un reizē lepni dēvē-
jis, mācoties Tērbatā. 
“Dižais latvietis”- tā 
par izcilu veikumu 
Latvijas tautsaimniecībā, publicistikā, jaun-
latviešu kustības dibināšanā, jūrniecības un 
tautas izglītības veicināšanā viņu godināju-
ši un godina pateicīgie tautieši. Viņu vidū 
ir arī Rojas novada Rudes ciema iedzīvo-
tājs Haralds Valdemārs, un tā nav nejau-
ša uzvārdu sakritība, bet apliecina personī-
bu īpašās attiecības. Haraldu ar slaveno senci 
vieno dzimtas kopīgās saknes, kuru sākotnei 
viņš izsekojis līdz 400 gadu tālai pagātnei un 
radu meklējumos tagad cenšas iet plašumā.  

7. lpp.

Uz sarunu  esam aicinājuši jauno Ventspils brīvostas 
valdes locekli Ģirtu Valdi Kristovski, kuru šim darbam ir 
deleģējusi Finanšu ministrija.

Ventspils brīvostai 
jādarbojas saskaņā ar 
Eiropas noteikumiem

- Kopš pavasara esat 
ne tikai Ventspils pilsētas 
domes deputāts, bet arī 
Ventspils brīvostas valdes 
loceklis. Kā vērtējat brī-
vostas darbību pēc pirma-
jiem amatā pavadītajiem 
mēnešiem?

- Lietas nav tik rožainas, kā 
Ventspils brīvostas iepriek-
šējais vadības sastāvs savus 
sasniegumus mēdzis publis-
ki cildināt. Tāpēc daudziem 
ventspilniekiem iespējams 
būs pārsteigums dzirdēt, 
ka Satiksmes ministrija šajā 
vasarā ir izsludinājusi publis-
kai apspriešanai grozījumus 
Ventspils Brīvostas pārval-
des nolikumā, lai reformē-
tu ostas pārvaldības mode-
li. Izmantojot šādu iespēju, 
arī es kā Finanšu ministrijas 
pārstāvis Ventspils brīvostas 
valdē esmu sagatavojis virk-
ni priekšlikumus nolikuma 
jaunajai versijai. 

- Kāda ir jūsu priekšliku-
mu būtība?

- Tie fokusējas uz problē-
mām, ar kurām savā darbī-
bā Ventspils brīvostā sasto-
pas ne viens vien tranzī-
ta un loģistikas uzņēmums. 
Nav noslēpums, ka Ventspils 
Brīvostas pārvaldes darbī-
ba ir necaurskatāma, tā aro-
ganti izturas pret Ventspils 
pilsētas domes mazākuma 
deputātiem. Tāda attiek-
sme ir pretrunā ar Eiropas 
Savienības 2017. gada regu-

las par ostu pakalpoju-
mu sniegšanas sistēmu un 
noteikumiem par ostu finan-
šu pārredzamību garam un 
prasībām, kā arī OECD pār-
valdības prasībām. Esmu 
iesniedzis priekšlikumus par 
saprātīgu darba organizāci-
jas un lēmumu pieņemšanas 
procesu Ventspils brīvostas 
valdes un pārvaldes līmenī. 
Esmu izvirzījis arī striktu pra-
sību, kas nepieļauj, ka brīv-
ostas valdes priekšsēdētāja 
amatā atrodas šādam ama-
tam nepiemērota persona.

- Vai jūs gribat teikt, ka 
Ventspils brīvostas val-
des priekšsēdētājs Aivars 
Lembergs nav piemērots 
šim amatam?

- To, ka Ventspils pilsētas 
domes deputāts Lembergs 
nav piemērots šim amatam, 
jau 2007. gadā noteica pro-
kuratūra, ko vēlāk daudz-
kārt ir pārapstiprinājusi Rīgas 
apgabaltiesa. Abas šīs tiesu 
institūcijas ir Lembergam 
aizliegušas ieņemt Ventspils 
brīvostas valdes priekš-
sēdētāja amatu. Līdz šim 
Lembergs ir šo aizliegumu 
apgājis, jo nevada brīvos-
tas valdes sēdes. Šo pie-
nākumu viņš deleģē savam 
vietniekam, Ventspils domes 
deputātam Jānim Vītoliņam. 
Savukārt Vītoliņš, uzņemo-
ties šo funkciju, pārkāpj  

Kā ik gadu vasaras viducī, arī šovasar aizvadīta 
ikgadējā vides kampaņa “Mana jūra”, kuras laikā 
eksperti kopā ar domubiedriem kājām veic pārgā-
jienu gar Latvijas jūras krastu no Lietuvas līdz Igau-
nijai, un tā laikā noskaidro tīrākās un netīrākās 
pludmales. Šogad abos rangos iekļuvušas arī divas 
pludmales Ventspils pusē – tīrāko vidū ir Ovīšu 
pludmale, bet antitopā starp netīrākajām izrādī-
jusies Užavas pludmale. Tiesa, vēl pirms diviem 
gadiem starp piecām tīrākajām bija arī Ventspils 
pilsētas Staldzenes pludmale, taču tagad tā nav 
vairs atrodama pat starp 14 tīrākajām.

Starp tīrākajām 
pludmalēm – Ovīši, 
netīrāko vidū –  
Užavas pludmale

Kā 
s t ā s t a 
kampa-
ņas ilg-
g a d ē -
jais ide-

jas autors un īstenotājs, 
Vides izglītības fonda 
vadītājs Jānis Ulme, vai-
rākus gadus pēc kār-
tas par tīrāko pludmali 
bija atzīta Engures nova-
da Abragciema pludma-
le, tomēr šogad tīrāko 
pludmaļu topā tā ierin-
dojas vien trešajā vietā. 
Uzvarētāja laurus šova-
sar plūca Engures centra 
pludmale, kur savākts vis-
mazāk – 45 atkritumu vie-
nības 100 metru rādiusā. 
Turklāt vēl pirms četriem 
gadiem šī bija starp trīs 
visnetīrākajām Latvijas 
pludmalēm! Tieši pašval-
dības neatlaidīga iniciatī-
va ļāvusi situācija pavērsti 
diametrāli pretējā kvalitā-
tē. Otrajā vietā ierindojās 
Lauču akmens pludmale 
Limbažu rajonā ar 53 vie-

nībām, bet par vienu vai-
rāk bija jau pieminēta-
jai Abragciema pludmalei. 
Kampaņas rīkotāji uzsver, 
ka pozitīvā ziņa šogad ir 
tā, ka tīrāko pludmaļu 
topā ir veselas 14 plud-
males. Tajā iekļūst tikai 
tās, kurās atkritumu vie-
nību skaits ir ne vairāk kā 
100. Ovīšu pludmale ar 
87 vienībām ierindojusies 
desmitajā vietā. 

Iepriekš topa galvga-
lī bija arī Ventspils pilsē-
ta ar Staldzenes pludmali. 
To apmeklē daudzi vietējie, 
kā arī atpūtnieki un eks-
kursanti no dažādām vie-
tām. Cilvēku vasarā ir īpaši 
daudz, tādēļ nav jābrīnās, 
ka arī atkritumu daudzums 
ir liels. Iepriekš izdevies 
vidi uzturēt tīru, taču šogad 
Staldzenes pludmali šajā 
topā vairs neatrast. Pirms 
diviem gadiem atkritumu 
daudzums uz 100 metriem 

R 
ojenieks per-
sonīgi uz pie-
minekļa atklā-
šanu Ventspilī 
toreiz nav varē-

jis ierasties, bet pamanī-
jis, ka presē par šo faktu 
tēlaini teikts: Krišjānis 
Valdemārs, latvietis, pie-
rakstās Ventspilī. Un preci-
zē ar rindām no grāmatas 
“Kr. Valdemāra rakstu izla-
se”, kur lasāms, ka doku-
mentos, konkrēti gatavī-
bas apliecībā par Liepājas 

ģimnāzijas beigšanu, viņš 
jau 1854. gadā minēts kā 
Ventspils pilsonis. Tātad šīs 
pilsētas 710 gadu jubilejas 
reizē, kurai par godu pie-
minekli uzstādīja, viņam 
šeit nav pat  bijis “jāpie-
rakstās”, viņš kā pilntiesīgs 
šīs pilsētas pilsonis ir vien-
kārši atgriezies uz mūžīgu 
palikšanu Ventmalā. 

Bet Haralds, protams, ir 
tikai viens no Valdemāru 

Jaunais mācību gads jau klāt

J aunais mācību gads daudzās skolās visā Latvijā nāks 
ar pārmaiņām. Mazākumtautību skolās arvien vairāk 
mācīs latviešu valodā, un sāks pakāpeniski ieviest 
kompetencēs balstīto mācību saturu. Savukārt mūsu 
pilsētā sākot ar jauno mācību gadu mazākumtautī-

bu izglītības programmu 10. klasēs realizēs tikai Ventspils 
2. vidusskola.  Attiecībā uz mazākumtautību izglītības ie - 
stādēm ir arī citas izmaiņas – no septembra sākumskolā vis-
maz pusei mācību stundu jānotiek valsts valodā. 7. līdz 9. 
klašu posmā latviešu valodā būs jāmācās ne mazāk kā 80% 
no visa satura. 

Šajā mācību gadā nopietna problēma visā Latvijā ir skolo-

tāju trūkums. Izglītības un zinātnes ministrija lēš, ka mācību 
gada sākumam tuvojoties, brīvas ir vēl aptuveni 500 peda-
gogu vakances. Tiesa, tas gan nav nekas jauns – trauksmes 
zvani par pedagogu trūkumu skanējuši arī iepriekšējos gados. 
Jaunajam mācību gadam sākoties, skolotājus aicina darbā 
arī Ventspils izglītības iestādes – saskaņā ar Ventspils izglī-
tības pārvaldes interneta vietnē rodamo informāciju, neilgi 
pirms mācību gada sākuma bija pieejamas 15 vakances, un 
tas nudien nav maz. Toties labā ziņa ir tā, ka jau  no sep-
tembra pedagogu minimālā alga par pilnas slodzes darbu 
pieaugs no 710 līdz 750 eiro mēnesī. Tiesa, vēl nav zināms, 
vai nauda algu pieaugumam būs arī nākamgad. Atliek vien 

Vēl tikai dažas dienas, un jaunais mācību gads būs klāt. Tā kā šogad 1. septembris – Zinību diena –,  
iekrīt svētdienā, tad aizejošā vasara skolēniem ir uzdāvinājusi vēl vienu brīvu dienu. Bet jau 
pirmdien bērni visā Latvijā ziediem rokās dosies uz skolu, lai kurš atkal, kurš pirmo reizi sēstos 
skolas solā. Ventspilī šī diena ļoti īpaša būs 344 bērniem, kuri šogad sāks mācību gaitas 1. klasē.

cerēt uz labāko, jo tieši skolotāji ir tie, kuri mūsu bērniem 
dod zināšanu pamatus visai turpmākajai dzīvei. Tāpēc Zinību 
dienā atcerēsimies tos lieliskos pedagogus, kuri savulaik mūs 
pašus ir pratuši ieinteresēt, iedvesmot, un, lai cik patētiski tas 
arī skanētu, dot ceļamaizi nākotnei. Pateiksim viņiem par to 
“Paldies!”. Bet visiem tiem daudzajiem bērniem un jaunie-
šiem, kuriem 2. septembrī sāksies skolas gaitas, novēlēsim 
labu un veiksmīgu jauno mācību gadu. 

 turpinājums 3. lpp.
 turpinājums 2. lpp.
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“Jāņkalnos”,  pie paša  
celtās mājas, sievas koptā 
dārzā.
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Dienvidu mols gatavs
Gandrīz gadu ilgušie darbi zemesgabalā pie 

Dienvidu mola veiksmīgi noslēgušies.

Atskaņos kamermūziku
Koncertzāles “Latvija” Lielajā zālē 3. sep-

tembrī notiks Ventspils Kamermūzikas dienu 
koncerts “Svētku fanfaras un himnas”.

Burinieks no Islandes…
Jahtu ostā pietauvojies Islandes burinieks 

“Langskip”, vikingu kuģa kopija. Kuģis paliks 
Ventspilī līdz pavasarim.

…un no Polijas
Ostā uz vienu dienu piestāja Polijas mācī-

bu burinieks “Pogoria”. Tālāk kuģis devās uz 
Klaipēdu un Gdiņu.

Nodaļas rekonstruēs
Noslēgts līgums par rekonstrukciju slimnīcas 

Neiroloģijas un Dzemdību nodaļās. Abu noda-
ļu darbs remonta laikā netiks pārtraukts. 

Nams bērniem
Nams Vītolu ielā 21 tiek rekonstruēts. Tur 

dzīvos bērni, kuri palikuši bez vecāku aprūpes. 
Vītolu un Bērzu ielas iedzīvotāji protestē. 

Apzog Kurzemes Democentru
Ar deviņu mēnešu brīvības atņemša-

nu sodīts kāds vīrietis, kurš divreiz apzadzis 
Kurzemes Democentru, kā arī vairākus vei-
kalus, Jāņa Rozes grāmatnīcas darbiniekus un 
Pārventas sporta kompleksa apmeklētājus.

Klasiskās mūzikas portāls
Mūzikas bibliotēkā iespējams bez maksas 

apmeklēt klasiskās mūzikas portālu “medici.
tv”. Portāls specializējas deju un operu doku-
mentālajos video, kā arī piedāvā koncertu 
tiešraides.

Jauna direktore
Par 2. vidusskolas direktori iecelta Ināra 

Keiša. Līdz šim viņa strādājusi Jelgavas 2. 
pamatskolā.

Ietriecas sienā
Kāds “Volkswagen” busiņa vadītājs, būdams 

alkohola reibumā, ietriecies Lielā prospekta un 
Lāčplēša ielas krustojumā esošās automazgā-
tavas sienā. Negadījumā cietis cilvēks, kurš 
tobrīd atradās mazgātavas telpās. 

Iela gatava
Kurzemes ielas pārbūves darbi beigušies. To 

vērtība bija 3,26 miljoni eiro.

Sākas pieteikšanās
Šonedēļ sāksies pieteikšanās dalībai Digitālā 

centra tehnoloģiju pulciņos. Pavisam iespē-
jams pierakstīties 23 pulciņos 54 grupās.

Janas Mores piemiņai
3. septembrī muzejā “Senču putekļi” tiks 

rīkots piemiņas pasākums “Uzticīga jūrai, mīles-
tībai un Ventspilij. Dzejniecei Janai Morei – 80”.

Vasaras nometne
Jau ceturto gadu notika pareizticīgo baz-

nīcas vasaras nometne. Tās tēma šogad bija 
“Pareizticība Eiropā”.

Apgūst datorprogrammu
Vispārizglītojošo skolu pedagogi Digitālajā 

centrā apguva iemaņas, lai rīkotos ar dator-
programmu “Timetables”, kas paredzēta stun-
du sarakstu veidošanai.

Atvērto durvju diena
Jaunrades namā 2. septembrī notiks Atvērto 

durvju diena. Bērnus un jauniešus iepazīstinās 
ar nodarbību piedāvājumiem.

VENTSPILĪ

REDAKCIJAS KOMENTĀRS

Jau kļavu lapas sārtojas
Jau kļavu lapas sārtojas, 
Un dzērves rindā kārtojas, 
Uz siltām zemēm dzērves trauc, 
Mūs visus šodien skola sauc!

• • •

B 
ija kādreiz tāds dzejolītis, ar kuru sākās vecā pirmklas-
nieku ābece... Ābeces ir nomainījušās, tāpat kā daudz 
kas cits mūsu bērnu mācīšanās un mācīšanas procesā, 
bet viens gan palicis nemainīgs: klāt atkal 1. septembris, 
kas ir ne vien pirmā rudens mēneša pirmā diena, bet arī 

pirmā skolas diena. Šogad gan došanās uz skolu skolēniem pār-
svarā iekrīt 2. septembrī, tādējādi par vienu dienu pagarinot sko-
lēnu brīvlaiku, bet tas gan nemaina būtību – ar septembri atkal 
sākas deviņu mēnešu mācību gada maratons.

Turklāt, lai cik patosa pilni tas neskanētu, izglītība ir pats pama-
tu pamats, lai šodienas skolasbērni dzīvē nepazustu. Un tikai 
pedagogu spēkos ir izdarīt visu, lai skolasbērni apzināti un mērķ-
tiecīgi izvēlētos izglītību. Jo tikai tāda ir izvēle par labu iespējām 
dzīvē, izvēle par labu nākotnei, izvēle par labu savas turpmākā lik-
teņa, pieaugušo dzīves panākumiem un perspektīvai. 21. gadsim-
tā neviena dzīves joma nav iedomājama bez zināšanām – ne tikai 
kādā konkrētā nozarē, ne tikai šauri specializētā jomā. Šodienas 
jauniešiem jāmāk un jāzina daudz vairāk – jāprot orientēties eko-
nomikā, jāsaprot modernās tehnoloģijas, kas ienākušas it visās 
dzīves jomās, jāmēģina atrast jaunus un negaidītus risinājumus 
pat vistradicionālākajā uzņēmējdarbības formā vai plānojot savu 
dzīvi. Mūsu jaunieši to mācēs, mūsu jaunieši to varēs, ja vien, pro-
tams, būs ieguvuši atbilstošas zināšanas un iemaņas. Un tad jau 
viss būs tikai pašu jauniešu rokās.

Neraugoties uz pedagogu un valsts domstarpībām, streikoša-
nas draudiem un visām citām nebūšanām, kas beidzamajā laikā 
pamatā saistās ar izglītības sistēmu valstī, 1. septembris tomēr 

 turpinājums no 1. lpp.

joprojām ir svētku diena. Pedagogiem, protams, ir īpaša misija – 
ieinteresēt bērnus un jauniešus pašā mācību procesā, radīt pārlie-
cību, ka skolas solā apgūtais dzīvē noderēs, nevis būs noliekams 
tālākajā plauktiņā, jo atzīme taču vajadzīga vecākiem un pedago-
giem, nevis viņiem pašiem. Vai pedagoga darba jēgu un nozīmi 
nav aizēnojuši nebeidzamie skandāli un problēmas, cīnīšanās par 
atalgojuma palielināšanu? Vai nesakārtotība izglītības sistēmas 
vadībā un neskaidrības par to, kas un, galvenais, kā notiks ar mūsu 
skolām un, moderni sakot, skolu tīklu, nav krietni samazinājušas 
pedagogu entuziasmu darīt savu sirdswdarbu? Grūti pateikt, bet 
lielā mērā taisnība ir tas, ka skolotāja darbs nav profesija, bet misi-
jas apziņa. Tās misijas, bez kuras nav iedomājama mūsu bērnu un 
jauniešu nākotne. Un labs skolotājs tāds būs vienmēr – pat tad, ja 
ir grūtības, pat tad, ja attieksme no valsts puses pret skolotāja pro-
fesiju, diplomātiski sakot, varētu būt labāka.

Tomēr lai kāds būtu viedoklis par pesimistisko situāciju Latvijas 
izglītībā, var apgalvot, ka nākotnes iespējas mūsu Latvijā un arī 
Ventspilī ir. Latvija attīstās, jā, varbūt ne tik strauji, kā mēs gribētu, 
bet ejam uz priekšu. Jaunieši veido jaunus un veiksmīgus uzņēmu-
mus, turpina izglītību un gūst panākumus visdažādākajās jomās. 
Jā, ne visiem izdodas, bet nekad jau laikam nav bijusi tāda Saules 
pilsēta, kur itin visi dzīvotu laimē, mierā un saticībā... Jo daudzas 
lietas un notikumi, tāpat kā attīstība ir atkarīgi arī no paša cilvēka 
– viņa gribasspēka, nākotnes redzējuma un spējām.

Latvija arvien vairāk kļūst par vietu, kur katram rosīgam un 
mērķtiecīgam cilvēkam ir iespēja dzīvot, mācīties un strādāt. 
Stereotipi par nevajadzīgo izglītošanos, kas līdz šim likuši dažiem 
jauniešiem atmest skolai ar roku, vairs nav modē. Un tie jau sen 
vairs nav pamatoti. Latvijā ir daudz darāmā, un tieši tāpēc ir vaja-
dzīga izglītota jaunā paaudze, ar iespējām izvērsties, apliecināties 
un realizēt vislielākos nākotnes plānus. “Ventspilnieks.lv” sveic 
visus studentus, skolēnus, vecākus un pedagogus ar Zinību dienu 
un kārtējā mācību gada sākumu.  Lai izdodas!  

Patiesi jūsu, “Ventspilnieks.lv”

bija 58 vienības, 2016. 
gadā – 87, bet šogad – 
acīmredzot vairāk nekā 
100. 

Savukārt antito-
pā iekļūst tās pludma-
les, kurās atkritumu dau-
dzums pārsniedz 200 
atkritumu vienības 100 
metru rādiusā. Ja iepriekš 
līdere bija Daugavgrīvas 
pludmale Rīgā, tad šogad 
to ir pārspējusi Liepājas 
Karostas pludmale ar 
1188 vienībām. Pamestā 
vieta ir ļoti iemīļota to 
atpūtnieku vidū, kuriem 
patīk iedzert un smēķēt, 
kas aiz sevis atstāj arī 
lielu daudzumu dažādu 
plastmasas un citu atkri-
tumu. Trešo vietu dala 
Vecāķu pludmale un 
Gaujas upes ieteka jūrā. 
Toties antitopā negaidīti 
iekļuvusi Ventspils nova-
da Užavas pludmale ar 
203 atkritumu vienībām. 
Agrāk antitopā bija iekļuvusi arī Jūrkalne, 
taču pēdējo gadu laikā šeit tiek īpaši domāts 
par vides sakopšanu.

Vidējais atkritumu daudzums 42 “Mana 
jūra” izvērtējuma laukumos šogad sasnie-
dza 211 atkritumu vienības katros 100 
pludmales metros. “No vienas puses, 
salīdzinājumā ar iepriekšējo sezonu, tas 
ir uzlabojums. No otras puses, ņemot vērā 
šīs sezonas specifiku, fakts, ka uz katru 
Latvijas piekrastes metru ir vismaz divi 

atkritumi, nav glaimojošs,” saka J.Ulme. 
“Turklāt tas stipri atpaliek no valdības 
2016.gadā izvirzītā mērķa panākt, ka uz 
katriem 100 piekrastes metriem ir tikai 130 
atkrituma vienības.”

Visvairāk piesārņojumu rada tieši plast-
masa un polimēri. Šie materiāli rada vidēji 
57% no visa piesārņojuma. Vēl 12% piesār-
ņojumu rada papīra un kartona izmeši, kā 
arī metāla, stikla un keramikas izstrādāju-
mi. Taču pēdējā gada laikā palielinājies tieši 

Starp tīrākajām pludmalēm – Ovīši, 
netīrāko vidū – Užavas pludmale

plastmasas maisiņu apjoms pludmalēs, kas 
ir īpaši satraucošs faktors. Tāpat šogad pirmo 
reizi atklāts liels daudzuma putu un putu-
plasta izolācijas materiālu radīts piesārņo-
jums, visbiežāk tieši Kurzemes pludmalēs. 
Šie materiāli pludmalēs nokļuvuši zvejniecī-
bas un kuģniecības dēļ.

Kampaņa “Mana jūra” veic jūras piesārņo-
jošo atkritumu monitoringu, saskaņā ar ANO 
Vides programmas izstrādāto metodoloģiju 
jau kopš 2012. gada. 
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brīvostas pārvaldes nolikumu, jo drīkst šādu funkciju pildīt 
tikai priekšsēdētāja, respektīvi, Lemberga prombūtnē.

- Tātad Lemberga prombūtne tiek imitēta?
- Tieši tā. Valdes sēdēs piedalās astoņi valdes locekļi un 

visi zina, ka Vītoliņš drīkst vadīt sēdi tikai tad, ja Lembergs 
sēdē nepiedalās. Taču Lembergs piedalās, apspriež, ietekmē 
un balso brīvostas valdes sēdēs izskatāmos jautājumus! Tā 
ir necieņa pret valsts labu pārvaldību. Šāda kroplība iedragā 
brīvostas reputāciju, neatbilst tiesiskas valsts un sabiedrības 
interesēm. Man kā brīvostas valdes loceklim šāda ķēmoša-
nās nav pieņemama. Tāpēc kopš pirmās valdes sēdes esmu 
pieprasījis brīvostas vadībai sniegt pamatojumu, kāpēc valdi 
vada persona, kura tiek tiesāta par smagiem noziegumiem?! 
Kāpēc tiesiskās kategorijās, valstiski domājošajai valdes 
sastāva daļai tiek uzspiesta Lemberga personīgo interešu un 
ambīciju apmierināšana, kas iespējama tikai pārkāpjot nor-
matīvos dokumentos noteikto kārtību.   

- Kā līdz šim reaģējusi Brīvostas pārvalde un valdes 
locekļi uz jūsu iebildumiem?

- Dažādi. Ventspils domes pārstāvji brīvostas valdē vispār 
neuzskata, ka nomainoties pusei valdes locekļu, kā tas šogad 
ir noticis, būtu jāpārvēl valdes priekšsēdētājs un vietnieks. Tā 
teikt, viņi ir valdes locekļi uz mūžu, pat vēl vairāk – Lembergs 
ir priekšsēdētājs uz mūžu! Nekādi valsts iestāžu aizliegumi 
uz viņu neattiecas! Lembergs “atrodas prombūtnē”, lai gan 
fiziski ir uz vietas, piedalās un lemj valdes sēdē iekļautos jau-
tājumus! Pārējie trīs ministriju pārstāvji, uzskata, ka šo prob-
lēmu ir jāatrisina ar Brīvostas pārvaldes nolikuma izmaiņām. 

- Kādas nolikuma izmaiņas tās būtu?
- Satiksmes ministrijai esmu iesniedzis priekšlikumu, ka 

valdes priekšsēdētājs var būt tikai tāda persona, kura spēj pil-
dīt valdes pienākumus pilnā apjomā. Turklāt, ja valdes priekš-
sēdētājs ir “prombūtnē”, ja tas nepilda amata pienākumus, 
tad tam zūd balss tiesības. Jāieraksta nolikumā tas, kas ikvie-
nam ir skaidrs, proti, ja esi “prombūtnē”, tad nevari balsot, 
pat ja piedalies valdes sēdē.

Ventspils brīvostai jādarbojas 
saskaņā ar Eiropas noteikumiem

- Vai jūs nebaida, ka ventspilniekiem šādi priekšliku-
mi šķiet piekasīšanās konkrētai personai?

-Tad man ir pretjautājums. Vai tā nav konkrētas personas 
Lemberga bezkaunība? Nolikums stāsies spēkā un bezkau-
nība tiks apturēta! Kas attiecas uz piekasīšanos. Vai kāds no 
ventspilniekiem var aiziet uz koncertzāli "Latvija", nepirkt 
biļeti uz koncertu, iesēsties krēslā un ja kāds atnāk ar biļeti, 
paziņot, ka atrodas prombūtnē, tāpēc viņam nav pienākums 
atbrīvot vietu!?

- Jūs jau ironizējat? 
- Jā, tiešām ironizēju. Dažkārt ironija par absurdo ļauj cil-

vēkiem atvērt acis. Ukrainas prezidents Volodimirs Zelenskis 
arī ar satīru spēja satriekt savas valsts korumpētās varas 
aprindas!

- Ko par jūsu aktivitātēm saka Ventspils Brīvostas pār-
valdnieks Imants Sarmulis? 

- Šķiet, ka sācis saprast, ka līdzšinējā necaurspīdīgā brīv-
ostas finanšu, citu resursu izmantošanas un pakalpojumu 
sniegšanas sistēma ir ievērojams trūkums, kas ir drauds 
ostas reputācijai. Manas, brīvostas valdes locekļa,  un atse-
višķu ostas komersantu sadarbības rezultātā izdevās pierādīt 
Brīvostas pārvaldes interešu konfliktu un konkurences pārkā-
pumus, zaudējumus, kas rodas ne tikai komersantiem, bet arī 
pašai Brīvostas pārvaldei.

- Tas nozīmē, ka Satiksmes ministrijas iniciatīva par  
ES 2017. gada regulas par ostu pakalpojumu sniegšanas 
sistēmu un noteikumiem par ostu finanšu pārredzamību 
garam un prasībām ir nākusi tieši laikā!

- Nē! Tā ir nākusi par vēlu! Patiesībā tā ļauj konstatēt, ka 
visi citi agrākie ES regulējumi, Latvijas likumi un normatīvi, 
kas runā par ostu maksām, efektīvu konkurenci, pārredzamu 
un komersantiem nediskriminējošu ostu pārvaldību, interešu 
konfliktu novēršanu, ir ilgstoši tikuši ignorēti. Jūsu minētajā 
ES regulā ir nepārprotami minēts, ka ostas pārvaldei ir jāap-
spriežas ar ostas lietotājiem par visiem būtiskajiem jautāju-
miem, kas ir ostas un komersanta interesēs. Tagad es zinu, ka 
tas daudzos gadījumos nenotiek. Tā ir apzināta, slikta politika. 
Labprāt ar cietušajiem komersantiem satiktos un uzklausītu 

problēmas sadarbībā ar Ventspils 
Brīvostas pārvaldi, lai palīdzētu 
tās novērst.

- Tātad ir cerības, ka 
Ventspils brīvostā komer-
santus gaida labākas dar-
bības iespējas, godīgāka 

konkurence!   
- Jā. Cerēsim. Taču pārmaiņas 

pašas par sevi nenāks. Ventspils 
Brīv ostas pārvalde ir izanalizējusi mūsu 

sarunā vairākkārt pieminēto ES regulu un oficiāli atzinusi, ka 
viss, par ko runā regula, Ventspils brīvostā tiek pilnībā ievē-
rots. Tiek deklarēts, ka komersantu darbībai apstākļi ir pienā-
cīgi, ka notiek apspriešanās ar citām ostas darbībā ieintere-
sētajām personām. Viss esot vislabākajā kārtībā.

- Jūs tam ticat?
- Pagaidām nav iemesla ticēt. Līdz šim divu gadu laikā, kad 

kopā ar Ventspils pilsētas domes mazākuma deputātiem, kā 
ieinteresētās personas esam vērsušies pie Brīvostas pārval-
des, pat jautājumos, kas attiecas uz ventspilnieku drošību, 
esam saņēmuši tikai atteikumus! Tāpēc Brīvostas pārvaldes 
pašnovērtējums ir ļoti kritiski vērtējams.  

- Kādas citas brīvostas problēmas novērsīs gaidāmās 
nolikuma izmaiņas?

- Tātad, kā jau iepriekš minēju, Satiksmes ministrija vēlas 
pastiprināt valsts  ietekmi ostas pārvaldes darbībā un lēmu-
mu pieņemšanā. Tiek domāts, ka tas nodrošinās efektīvāku 
resursu izmantošanu, labu pārvaldību un mazinās vietējās 
varas patvaļu, kas visiem nenodrošina vienlīdzīgas iespējas. 
Tiks pastiprinātas normas, kas sekmē informācijas atklātību 
par Brīvostas finanšu rādītājiem un mārketingu. Tiks noteikts, 
ka pārvaldē nodarbinātajiem ir pienākums ziņot par pret-
tiesiskām darbībām vai bezdarbību. Man ir gandarījums, ka 
Brīvostas pārvaldes nolikuma izmaiņu projektā Satiksmes 
ministrija ir iekļāvusi manu priekšlikumu, kas paredz, ka turp-
māk tiek ieviests brīvostas valdes locekļu pilnvaru termiņš – 
pieci gadi. Un tomēr, tās ir apņemšanās, kuras dzīvē praktizē 
vai arī ignorē cilvēki. Tāpēc nav mazsvarīgi, kādi cilvēki ir pie 
varas pašvaldībā.

Paldies par interviju! Tā rada ticību, ka Krišjāņa Kariņa val-
dības pārstāvji Ventspils brīvostas valdē darbojas saskaņā ar 
valdības deklarētajām vērtībām, tas ir, iestājas par  tiesisku-
mu un taisnīgumu. 

Aivara Lemberga lietā tiesa vairākkārt ir konstatējusi pārkāpumus – gan klaju necieņu pret tiesnešiem, gan apzinātu debašu 
vilcināšanu. Tiesai nevajadzētu uzlikt naudassodu personai, kura var to nomaksāt, «aci nepamirkšķinot», bet gan apcietinājumu 
vismaz uz diennakti. Šāda piespiestā procesuālā sankcija mazinātu iespēju vilcināt kriminālprocesu, intervijā BNN komentē sma-
gos noziegumos apsūdzētā Aivara Lemberga lietas prokurors Juris Juriss.

Prokurors: Par klaju necieņu tiesai Lembergam 
jāpiemēro apcietinājums, nevis naudassods

DIENNAKTS AIZ RESTĒM?
Juriss uzsver, ka Kriminālprocesa liku-

mā esošās soda sankcijas nav gana efektī-
vas. Proti, cilvēkiem ar «bieziem makiem» 
ir izdevīgi samaksāt sodu, nevis kā citādi 
uzņemties atbildību par klaju necieņu pret 
tiesu. Tikmēr, ja procesuālās sankcijas tiktu 
efektivizētas, piemēram, ar brīvības atņem-
šanu – tas palīdzētu procesu virzīt, jo apsū-
dzētā puse, visticamāk, nevēlētos pavadīt 
diennakti aiz restēm.

«Protams, noteikti jābūt gradācijai, kāda 
veida procesuālās sankcijas uz kāda veida 
pārkāpumiem attiecas. Piemēram, par klaju 
necieņu pret tiesu vai apzinātu kriminālpro-
cesa vilcināšanu,» komentē prokurors.

 LEMBERGA «UZVEDUMS» TIESĀ  
VAR ATLIKT KRIMINĀLPROCESA 
IZSKATĪŠANU VĒL UZ PUSGADU

Pašlaik Lembergam ir piešķirts valsts jurists 
Genādijs Ivankins. Paralēli Lembergs pats 
paziņojis, ka par savu jauno aizstāvi ir izvēlē-
jies Aivo Leimani.

Lai gan Leimanis ir pārstāvējis Lembergu 
iepriekš, advokātam esot nepieciešams 
papildu laiks, lai iepazītos ar lietas mate-
riāliem. Turklāt Leimanis uzsvēris, ka līdz 
2.septembrim ir atvaļinājumā un septembris 
viņam ir noslogots.

«Tiesa bija izprintējusi Leimaņa grafiku, un 
pēc tā sanāk, ka viņam bez maz vai ir brīva 
tikai sestdiena un svētdiena,» atzīmē proku-
rors. Juriss šo situāciju komentē:

«Faktiski Lembergs noslēdza vienošanos 
ar tādu advokātu, kurš reāli nevar atnākt uz 
tiesu. Tas liecina par to, ka notiek apzināta 
tiesas vilcināšana.»

Tikmēr valsts nozīmētais Lemberga aizstā-
vis Ivankins norādījis, ka viņam ar krimināl-
procesa materiāliem būtu jāiepazīstas aptu-
veni pusgadu, kas, pēc Jurisa paustā, nozīmē, 
ka šajā laikā tiesas sēdes nenoritēs. «Pašlaik  
izskatās, ka esošā prognoze arī varētu piepil-
dīties, un Lemberga tiesas sēde tiks atlikta uz 
vairākiem mēnešiem, jo viņam it kā nav aiz-
stāvības. Tāpēc valsts apsūdzības uzturētāju 
puse ceļ trauksmi.»

Lai situāciju nepieļautu un vēl vairāk «neie-
laistu», Jurisa ieskatā, tiesai vajadzētu stin-
grāk izskatīt fragmentāras iesaistes aizstāvī-
bu jebšu to, kā tiek piešķirti advokātu orde-
ri, un pie diviem aizstāvjiem tos aizliegt. Tas 
ļautu izvairīties no apzinātas kriminālprocesa 
novilcināšanas. «Būtu nepieciešams pieņemt 
līdztekus valsts piemērotu advokātu, kas 
motivētu šādas situācijas neatkārtošanos,» 
uzskata prokurors.

GATAVOTA SISTĒMA?
«Tiesas novilcināšana pašlaik notiek ar attais-

nojumiem par aizstāvības meklēšanu. Kaut gan 
«iedīgļi» šim scenārijam no mūsu puses tika 
novēroti jau iepriekš. Valsts apsūdzības uzturē-
tāju ieskatā, viena no aizstāvēm pretēji likuma 
jēgai uz katru tiesas sēdi pilnībā nepamatoti 
sāka iesniegt atsevišķu orderi,» situāciju par 
Lemberga aizstāvi Irinu Kauki komentē Juriss.

Kauke ir piedalījusies gan pirmstiesas kri-
minālprocesā, gan tiesas iztiesāšanas laikā 
no paša sākuma. Tomēr pēdējo mēnešu 
laikā, pēc Jurisa paustā, advokāte veido-
ja mākslīgu scenāriju – apzināti pieteicās 
uz orderiem, kas attiecas it kā uz atse-
višķām debašu fragmentu runām. Tādējādi 
Lembergs spēja attaisnoties, ka Kauke nav 
pilnvērtīga viņa aizstāve.

«Mūsu prognoze apstiprinājās pēc tam, 
kad advokāts Raimonds Krastiņš paziņoja par 
atkāpšanos slimības dēļ. Sanāk, ka Lembergs 
ir palicis bez aizstāvības, jo Kauke it kā 
neesot pilnvērtīga aizstāve Lembergam dau-
dzo inscenēto orderu dēļ. Šeit valsts aizstā-
vības uzturētāju puse saskata ļaunprātību. 
«Augsne» tika gatavota apzināti – ar mērķi 
novilcināt kriminālprocesu ar atrunu par aiz-
stāvības meklēšanu.»

Procesuālās kārtības īstenošana (orderu 
iesniegšana), viņa ieskatā, nevar būt iluzo-
ra, tai jābūt pamatotai ar likumu un reālo 
nepieciešamību, nepieļaujot kriminālprocesa 
novilcināšanu.

Juriss uzskata, ja pie šīs scenārija nekas 
netiks kardināli atrisināts ar «aizstāvības 
jautājumu», tad spriedumu Lemberga lietā 
varēs dzirdēt ne ātrāk kā pēc diviem gadiem.

«Svarīgi saprast, ka mēs nevēlamies iero-
bežot, bet efektivizēt aizstāvības nodroši-
nāšanu. Ir jāsaprot, ka arī cietušajiem tiek 
sniegta juridiska palīdzība, arī cietušajiem 
ir tiesības uz kriminālprocesa pabeigšanu 
saprātīgā termiņā.»

LATVIJĀ NEVAJADZĒTU RASTIES 
SITUĀCIJAI, KA ADVOKĀTI   
ATTAISNOJAS AIZŅEMTĪBAS DĒĻ

«Mūs dara uzmanīgus NRA publicētais 
Latvijas Zvērinātu advokātu padomes priekš-
sēdētāja Jāņa Rozenberga viedoklis, ka advo-
kātu Lemberga prāvā būs praktiski neiespē-
jami atrast. NRA rakstā uzsver Rozenberga 
pausto, ka pavisam Latvijā ikdienas krimināl-
tiesību jomā nodarbināti aptuveni 350 advo-
kātu, no kuriem 50 līdz 70 regulāri piedalās 
tiesvedībās.»

Tomēr, ja šāda situācija ir tik samilzusi, kā 
Rozenberga intervijā apgalvo NRA, tad val-
stij šis jautājums jāskata globāli un, iespē-
jams, jāievieš valsts advokātu institūts, atzī-
mē Juriss.

Jurisa ieskatā, Latvijā pie tik liela esošā 
advokātu korpusa nevajadzētu rasties situā-
cijai, ka advokāti attaisnojas aizņemtības dēļ 
un ka nav iespējams atrast advokātu, kurš 
spētu nodrošināt nepārtrauktu klātbūtni tie-
sas sēdēs.

Jāatzīmē, ka Rozenbergs Lemberga prāvā 
aizstāv uzņēmēju Ansi Sormuli.

Simona Šjadīte, BNN



Nr.  32 (124)  2019.  gada 30.  augus ts4  /  Aktuāli
LATVIJĀ

Veselības nozare prasa  
144 miljonus eiro
Veselības nozares reformu turpināšanai 
nākamgad nepieciešami 144 mlj. eiro. 
58,9 mlj. eiro vajag reformām veselības 
aprūpes pakalpojumu pieejamībā, bet 
24,3 mlj. eiro – onkoloģisko saslimšanu 
diagnostikas un ārstēšanas vajadzībām. 

Ziemā PVN likme dārzeņiem 
un augļiem būs
Zemkopības ministrija sola., ka tiks 
saglabāta samazināttā 5% PVN likme 
Latvijai raksturīgiem dārzeņiem, augļiem 
un ogām arī pēc 2020.gada, līdz kuram 
šī likme ir noteikta. Lauksaimnieku orga-
nizāciju sadarbības padome jau disku-
tē par nepieciešamību samazināto PVN 
likmi piemērot arī citiem ikdienas patēri-
ņa produktiem, īpaši gaļas nozarē.

KNAB aizturēja Ogres 
novada mēru Helmani
Korupcijas novēršanas un apkarošanas 
birojs aizturēja Ogres novada domes 
priekšsēdētāju Egilu Helmani, kurš, 
iespējams, ļaunprātīgi izmantojot die-
nesta stāvokli, izkrāpa pašvaldības finan-
šu līdzekļus, izmantojot viltotu darba 
nespējas lapu. Summa nav liela – 855 
eiro. 

Visvairāk naudas atrod 
ZZS vadītajā ZM
Vislielākie līdzekļi – 30,73 mlj. eiro – izde-
vumu pārskatīšanas rezultātā 2020. gada 
budžetā rasti Zemkopības ministrijā, kuru 
agrāk ilgstoši vadīja Zaļo un zemnieku 
savienība. Izglītības un zinātnes ministri-
jā rasti 4,6 mlj. eiro, bet Finanšu ministri-
jā – 3,14 mlj. eiro. Kopumā izdevies rast 
potenciālo resursu 93,7 mlj. eiro apmē-
rā. Fiskālās disciplīnas padome gan aici-
na valdībai samazināt izdevumus vēl par 
94 mlj. eiro. 

Valdība neļaus Rīgas domei 
dzīvot uz valsts rēķina
“Saskaņas” izšķērdības un savu biedru 
viltus nodarbināšanas rezultātā valsts 
budžetā jāparedz 72 mlj. eiro uzņēmu-
ma “Rīgas satiksme” dotēšanai. Rīgas 
domes pozīcija uzskata, ka tas ir normāli, 
taču valdība plāno mainīt kārtību, lai arī 
par Krievijas pensionāru bezmaksas pār-
vadāšanu Rīgā nebūtu jāmaksā visiem 
Latvijas iedzīvotājiem. Koalīcija arī meklē 
veidus, kā no Rīgas domes atdabūt iezī-
mētos 72 mlj. eiro. 

Joprojām simtiem brīvu 
vakanču skolotājiem
Īsi pirms jaunā mācību gada brīvas arvien 
ir vairāk nekā 500 pedagogu vakances 
vairākos Latvijas novados. Situācija kļūs 
vēl traģiskāka jau drīzumā, jo liela daļa 
skolotāju ir tuvu pensionēšanās vecu-
mam. Īpaši daudz pedagogu trūkst Rīgā, 
kopumā ir 385 brīvas darbavietas.

31% ārstu vecāki 
par 60 gadiem
Latvijā 31%  praktizējošu ārstu ir vecā-
ki par 60 gadiem, tostarp 17% ir vecu-
mā virs 65 gadiem. Teju 59% ārstu 
ir vecāki par 50 gadiem. Jaunu spe-
ciālistu īpatsvars ir ļoti zems – vecu-
mā līdz 35 gadiem tie ir tikai 20%, bet 
starp 35 un 45 gadiem – vien 10%.  

Čakša pamet “zaļos”
Bijusī veselības ministre Anda Čakša, 
kura vadīja nozari “labo darbu čempio-
nu” zaļzemnieku valdīšanas laikā, izstā-
jusies no Latvijas Zaļās partijas un kļuvusi 
par partijas  “Vienotība” biedri.

Lai gan Ventspilī, Durbes ielā, ir noslēgušies apjomīgie pārbūves 
darbi, kas ilga kopš pagājušā gada vasaras beigām, un līdz ar to arī 
satiksme ir atjaunota pilnībā, tomēr vēlāk atklājušies daži nesmu-
kumi, kas vienmēr tik sakārtotajā pilsētā šķiet neiespējami. Proti, 
pēc darbu pabeigšanas būvuzraugs pārbaudēs atklājis atsevišķas 
nepilnības un nekvalitatīvi paveiktu darbu. Atviegloti jānopūšas, ka 
šie nesmukumi nav ļoti lieli, kas atkal prasītu pat satiksmes ierobe-
žojumus. Tagad SIA “CTB”, kas veica darbus, kļūdas jālabo un jāno-
vērš. Trūkumu novēršanas laikā iespējami īslaicīgi lokāli satiksmes 
ierobežojumi.

Četru novadu pašvaldības vērsušās pie Valsts prezidenta Egila Levita, Ministru prezidenta Krišjāņa Kariņa un Saeimas deputā-
tiem, kā arī pie Latvijas Pašvaldību savienības un pat Latvijas Zinātņu akadēmijas HSZN konsīlija ar prasību nekavējoties aptu-
rēt teritoriālās reformas virzību pašreizējā Vides aizsardzības un reģionālās ministrijas (VARAM) izstrādātajā piedāvājumā. Šīs 
četras pašvaldības vada tie politiskie spēki, kuri jau no sākta gala ir pretojušās esošajai valdības koalīcijai un īpaši visam, ko tā 
plāno īstenot un kas ir pretēji līdzšinējai kārtībai, pie kuras turējās bēdīgi slavenie “labo darbu čempioni”. Vēstuli nosūtījušas 
Ventspils, Jelgavas, Daugavpils un Rēzeknes novada pašvaldības, kuras vada Zaļo un zemnieku savienība un partijas “Saskaņa” 
pārstāvji. Turklāt Ventspils gadījumā nav izslēgts, ka savu artavu piesviedusi arī pilsēta ar zaļzemnieku lieldraugu “Latvijai un 
Ventspilij” priekšgalā, kuras vadītājs jau ilgstoši asi kritizē plānoto reformu un personīgi nekad nav saskatījis novadu kā teritori-
ju ar potenciālu. 

Foto: Ventspils brīvostas pārvalde

Augusta pēdējās dienas mūs lutina ar īsti vasarīgu karstumu, un saskaņā ar 
Gismeteo prognozi nākamajām desmit dienām, arī brīvdienas mūs priecēs ar 
skaidrām debesīm un siltu laiku.

Pēc lielās rekonstrukcijas Durbes ielā 
atklāj  darba veicēju “haltūras”

L 
ai gan iela it kā savesta kārtībā, 
tomēr ne viens vien ventspilnieks 
ievērojis, ka atsevišķās vietās jopro-
jām rosās strādnieki, uz ceļa redza-
mas brīdinājuma zīmes. Sak’, kā 

tad tā – remontēja, un jau atkal remontē? 
Kā skaidroja Ventspils Brīvostas pārvaldes 
(brīvosta ir šo darbu pasūtītājs) pārstāve 
Inga Ieviņa, Durbes iela ir viens no Ventspils 
Brīvostas pārvaldes īstenotā pieved ceļu 
attīstības projekta posmiem un viens no 
tiem, kura pārbūve pēc plāna jāpabeidz 
šogad. “Visiem pievedceļu būvniecības dar-
biem rūpīgi seko līdzi būvuzraugi, kontro-
lējot, vai būvuzņēmējs veic darbus kvalita-
tīvi un atbilstoši būvprojektam. Ja konsta-
tētas kādas nepilnības, būvuzņēmējam tās 
noteiktā termiņā par saviem līdzekļiem jāla-
bo. Tāpēc atsevišķos gadījumos Ventspils 
Brīvostas pārvalde saņem iedzīvotāju jautā-
jumus, kāpēc jau pabeigtā vietā vēl kaut kas 
tiek labots. Tas notiek tieši tāpēc, ka kvalita-

tīva darbu izpilde ir tikpat nozīmīga kā laicī-
ga to pabeigšana,” skaidroja I.Ieviņa. 

Durbes ielas pārbūve sākās jau pagā-
jušā gada septembrī. Darbi bija jāpabeidz 
sešu mēnešu laikā, neskaitot tehnoloģisko 
pārtraukumu, līdz ar to – jūlija otrajā pusē. 
Tagad, kad darbi pabeigti, būvuzraugs atklājis 
vairākas vietas, kur darbi nav veikti atbilsto-
ši projektā paredzētajam vai veikti nekvali-
tatīvi. Neskatoties uz aizkavēšanos un to, ka 
trūkumu novēršanas darbi vēl turpinās, satik-
smei Durbes ielu gan var izmantot, tomēr 
jārēķinās ar iespējamiem īslaicīgiem, lokāla 
rakstura satiksmes ierobežojumiem, brīdināja 
brīvostas pārstāve.

Pārbūves darbu laikā visas ielas garumā 
tika atjaunots asfaltbetona segums, izbū-
vētas vai atjaunotas gājēju ietves un velo-
celiņš, kā arī lietusūdens kanalizācija un 
jauns apgaismojums. Krustojumā ar Dīķu ielu 
tika uzstādīts jauns luksofors, kā arī mainī-
ta satiksmes organizācija pa joslām Durbes 

ielas krustojumos ar Dīķu, Rūpniecības un 
Zvaigžņu ielām. Būvdarbus veica SIA “CTB”, 
kas iepirkuma konkursā piedāvāja zemāko 
cenu – 1,240 mlj. eiro. 

Tikmēr pilnībā noslēgušies arī 3,26 mlj. vēr-
tie Kurzemes ielas pārbūves darbi Ventspilī, 
kur gan nekādas problēmas un sūdzības nav 
atklātas. Šeit apjomīgos darbus veica SIA 
“VIA”. 

Kurzemes iela ir viens no nozīmīgāka-
jiem Ventspils ostas un industriālo teritori-
ju pieved ceļiem, jo savieno Ventspili ar A10 
šoseju no Ventspils uz Rīgu. 2,4 km garajā 
posmā no Mazās Kurzemes ielas līdz Embūtes 
ielai tika pilnībā pārbūvēta ielas seguma 
konstrukcija, toskait lietus ūdens kanalizāci-
jas sistēmas pārbūve, un jauna, energoefek-
tīva un regulējama apgaismojuma izbūve. 
Uzstādītas arī jaunas ceļa zīmes, jauni elek-
troniskie informācijas tablo par automašīnas 
svara un ātruma mērījumu, atsevišķs gaisa 
un vēja ātruma mērījuma tablo. 

Zaļzemnieku un “Saskaņas” vadītie novadi 
prasa apturēt teritoriālo reformu

V 
ēstules autori pauž uzskatu, ka 
pārstāvot četras administratīvi 
teritoriālas vienības, kas aptver 
lauku teritorijas bez pilsētām un 
veiksmīgi pierādījušas savu attīs-

tību un ekonomisko izaugsmi, tās vēlas 
“demokrātisku un nesasteigtu reformas 
īstenošanu, ievērojot trīs priekšnoteikumus: 
brīvprātības principu, izvērtējumu līdzšinē-
jās reformas izpildītajam un neizpildītajam 
novadu grupās un skaidru redzējumu attie-
cībā uz finansējuma piesaistes kritērijiem 
brīdī pēc reformas”. 

Kopš iepriekšējās teritoriālās reformas ir 
pagājuši desmit gadi, un tos kā veiksmīgus 
sauc Ventspils novada pašvaldības vadītājs 
Aivars Mucenieks. Viņš nosauc savu un pārē-
jos trīs novadus kā īpaši pozitīvus piemē-
ros uz Latvijas kartes, “pierādījuši kā nova-
dus, kas nodrošina vienmērīgu teritorijas 
attīstību, pilda pašvaldībai uzticētās funk-
cijas un sniedz iedzīvotājiem kvalitatīvus 
pakalpojumus”. 

“Tagad gribas uzdot būtisku jautājumu 
valsts varas pārstāvjiem – kāpēc ir jāizjauc 
sistēma tajās pašvaldībās, kuras labi strādā, 
kāpēc tas jādara laikā, kad valstī ir simtiem 
nesakārtotu lietu? Vai tās ir atsevišķu Rīgā 
dzīvojošu cilvēku ambīcijas, tādu cilvēku, kuri 
nesaprot, kas notiek lauku novados, kā tie 
tiek uzturēti, kādas investīcijas ir piesaistītas 
un cik veiksmīgi projekti ir īstenoti?” – šādu 
jautājumu uzdod A.Mucenieks.

Viņa pārstāvētās politiskās apvienības 
biedrs, Latvijas Zemnieku savienības pārstā-
vis un Jelgavas novada pašvaldības ilggadē-

jais priekšsēdētājs Ziedonis Caune VARAM 
nosauc par buldozeru, kas akli iet uz priek-
šu tikai tāpēc, ka reforma esot jāīsteno. 
“Pagaidām neviens no ministrijas nav nedz 
uzklausījis argumentus, kāpēc mēs kā lauku 
teritorijas saredzam riskus attīstībā, tiekot 
pievienoti pilsētām, nedz sniedzis konstruk-
tīvu redzējumu, kā tiek plānota resursu pār-
dale starp nozarēm, lai viestu pārliecību, 
ka par to ir diskutēts un domāts.” Lai gan 
ministrs ir ticies un viesojies arī ar, piemē-
ram, Ventspils novada pašvaldību, pēc tās 
reizes jau izskanēja kritika ministra un refor-
mas virzienā. Turklāt vēstulē visi četri novadi 
akcentē to, ka tā neesot tikai viņu, bet būtī-

bā tieši “iedzīvotāju interešu vārdā aicina 
respektēt augstāk minēto pašvaldību solidā-
ro redzējumu”.

Tajā pašā laikā savu viedokli nekavē-
jās paust arī smagos noziegumos apsūdzē-
tais Ventspils pilsētas domes priekšsēdētājs 
Aivars Lembergs, kurš atsaucās uz kādu it kā 
domes pasūtīto socioloģisko aptauju, kurā 
pārliecinošs ventspilnieku vairākums paudis 
neatbalstīšanu pilsētas un novada apvieno-
šanai, ko, kā norādīja A.Lembergs, noraidot 
arī novada iedzīvotāji. Viņaprāt, loģiskākais 
risinājums būtu runāt par attīstības centru 
formātu, kas tādā gadījumā Kurzemē būtu 
divi – Ventspils un Liepāja. 

Baudām atvasaru!

S 
estdien meteorologi sola +20 
grādu siltumu, bet 1.septem-
brī, kurš šogad iekrīt svētdie-
nā, gaiss Ventspilī iesils līdz pat 
+24 grādiem. Arī pirmās sko-

las dienas – pirmdiena un otrdiena – vēl 
solās būt karstas. Saskaņā ar Gismeteo 
prognozi gaidāms pat +26, +27 grādu 
karstums. Taču jau sākot ar trešdienu 
strauji paliks vēsāks, un gaiss iesils vien 

līdz +21, +19 grādiem. Nākamās nedē-
ļas nogalē vēl gaidāms vasaras avadu 
sveiciens – būs +22 grāds silts, kā arī 
neliels lietus, un tad arī vasara būs cauri. 
Ilgtermiņa prognoze mēnesim liecina, ka 
jau no septembra vidus ar krasu tempe-
ratūras pazemināšanos savās tiesībās 
stāsies rudens. Tāpēc nekavēsimies bau-
dīt vasaras priekus, kamēr vēl laika ap - 
stākļi mūs lutina. 
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No 9 pārbaudes mačiem 
tikai 2 Ventspilī

BK “Ventspils” pēdējo dienu laikā 
sācis pirmssezonas pārbaudes spēļu 
sesiju, kurā kopumā plānots aizvadīt 
deviņas spēles, taču tikai divas no tām 
tiks aizvadītas savās mājās. Tās notiks 
28. augustā pret BK “Jūrmala/Betsafe” 
un 21.septembrī pret BC “Astana”. Ieeja 
būs bez maksas.

Triālistiem medaļas 
pasaules čempionātā

Ugāles velotriāla sportisti sekmīgi 
startējuši pasaules čempionāta divos 
posmos. Elites grupā Arvis Dermaks 
virspirms bija otrais, bet nākamā dienā 
uzvarēja, tomēr summā palika otrais. 
Trešais savā grupā bija Mārcis Meiers.

Plēsnieks tēmē  uz  410 kg
Septembra vidū gaidāmajā pasaules 

čempionātā svarcelšanā Ventspils olim-
piskās vienības sportists Artūrs Plēsnieks 
cer uzlabot savu rezultātu un kopsum-
mā pacelt vismaz 410 kilogramus. Šāds 
rezultāts viņam dos lielu plusu cīņā par 
olimpisko ceļazīmi, tā sportists izteicies 
intervijā aģentūrai LETA.

Ārents Polijā pārlec 
5,61 metru

Sezonas labāko rezultātu sacensī-
bās Polijā sasniedzis kārtslēcējs Mareks 
Ārents. Ventspilnieks uzvarēja ar rezul-
tātu 5,61 m. Tiesa, līdz pasaules čem-
pionāta normatīvam pietrūkst vēl 10 
cm. Pašlaik ceļazīme uz Dohu ir četriem 
ventspilniekiem – Arnim Rumbeniekam, 
Madarai Palameikai, Rolandam 
Štrobinderam, Ruslanam Smolonskim.

Ventspilniekiem bronza 
Latvijas čempionātā

Ventspils kērlinga kluba pārstāv-
ji Eva Martinsone un Raido Blumbergs 
Lucavsalā notikušajā Latvijas čempio-
nātā jauktajās dubultspēlēs izcīnījuši 
bronzas medaļas. Cits Ventspils duets 
Agita Puriņa un Andris Padrevics iegu-
va 7. vietu.

Labākais Madonas posmā
Madonā notikušā Latvijas čempio-

nāta piektajā posmā M17+ vecuma 
grupā uzvarēja Markuss Valdmanis, 
finišā apsteidzot komandas biedru 
Rolandu Pommeru. Otro vietu krūzeru 
klasē grupā 12-16 gadi ieguva Kristaps 
Anšics. B13 grupā ceturto vietu ieguva 
Armands Brauns.

SPORTA ĪSZIŅAS

Tā savulaik mēdza teikt kāds populārs latviešu 
komiķis. Viņš nezināja, ka pēc pārdesmit gadiem šis 
teiciens kļūs populārs aprindās, kādas aktiera dzīves 
laikā vēl nepastāvēja. Tagad daudzi rok, un kā vēl rok!

Cilvēka neiecietībai, nežēlīgumam un vienaldzībai reizēm šķiet, ka nav robežu. Ik pa laikam šausmināmies, cik un kā kaut 
kur pasaulē ir izrīkojušies pret citiem, bet arvien biežāk šādas ziņas izskan arī pie mums. Līdz ar viedtālruņu ēru pēdējā laikā 
arvien biežāk izpaužas jauns neiecietības līmenis. Proti, redzot avāriju, ugunsgrēku vai kādu citu nelaimi ar cilvēku iesaisti, 
aculiecinieks bieži vien labāk izvēlas to nofilmēt un ievietot sociālajos tīklos, nevis vispirms zvanīt glābējiem un ziņot par 
nelaimi. Šī ir ļoti bīstama tendence – norāda Valsts policija un Valsts ugunsdzēsības un glābšanas dienests.

Arī Latvijā cilvēki kļūst neiecietīgāki – avāriju 
labāk vispirms nofilmēs, nevis zvanīs glābējiem...

D 
rošības iestādes uzsver, ka ar 
mūsdienu sabiedrību ir ļoti grūti 
strādāt – tā ir vienaldzīga un ego-
istiski uz sevi vērsta. Tā vietā, lai 
palīdzētu nelaimē nonākušajam, 

cilvēki mēģina uz tā būvēt mistiskus psei-
doslavas mirkļus – nofilmēšu, ielikšu feisītī 
vai instragramā, būšu slavens. Diemžēl, cil-
vēki aizmirst pielikt vēl vienu vārdu – “bēdī-
gi slavens”...

KATRA SEKUNDE IR IZŠĶIROŠA!
Apgāzusies automašīna, kurā iespiesti vai-

rāki cilvēki, dūmojoša automašīna ceļma-
las grāvī vai pilnībā bloķēta transportlīdzek-

ļu kustība, jo avarējušas divas automašīnas, 
kuras nevarēja sadalīt ceļu un, skatoties tele-
fonā, nepamanīja tuvojošās briesmas – tas ir 
tikai neliels ieskats, ko ik dienu redz uguns-
dzēsēji glābēji un policisti, strādājot ceļu 
satiksmes negadījumu norises vietās. Valsts 
ugunsdzēsības un glābšanas dienests (VUGD) 
pērn saņēma 945, bet šogad jau vairāk nekā 
500 izsaukumus, kas saistīti ar ceļu satiksmes 
negadījumiem un palīdzības sniegšanu pēc 
tiem – gan iespiestu cilvēku glābšanu, gan 
ceļa braucamās daļas sakārtošanu pēc nega-
dījumiem vai, piemēram, degvielas noplūdes 
likvidēšanu.

Kā stāsta VUGD Rīgas reģiona pārvaldes 

priekšnieks Andrejs Vasiļevskis, ikdienas pie-
redze rāda, ka cilvēki bieži vien nemaz nezi-
na un nemāk pareizi rīkoties pēc šādiem 
negadījumiem. “Pēdējā laika tendence lie-
cina, ka cilvēki, īpaši garāmbraucēji, primā-
ri izvēlās fotografēt vai filmēt notiekošo, bet 
reti kurš piezvana uz 112. Ikvienā nelaimē 
ir svarīgas sekundes – cik ātri tiek izsaukta 
palīdzība. Tāpēc aicinu ikvienu drīzāk cen-
sties būt pirmajam, kas izsauc glābējus, 
nevis pirmajam, kurš uzņem foto,” tā norāda 
A.Vasiļevskis.

IEDOMĀJIES SEVI VIŅU VIETĀ
Ik gadu uz Latvijas ceļiem notiek ap 20 000 

ceļu satiksmes negadījumu, šogad tajos dzī-
vību zaudējuši jau 84 ceļu satiksmes dalīb-
nieki.  Tas ir par 10 bojāgājušajiem vairāk 
nekā pērn. 

Valsts policija aicina ikvienam pārdomāt 
šādu situāciju iespējamību. Situācijās, kad 
redzat, piemēram, grāvī esošu automašīnu 
un roka jau stiepjas pēc telefona, lai to nofil-
mētu, aizdomājieties, ka tajā automašīnā 
var atrasties cilvēks – kādam mamma, tētis, 
māsa vai brālis, kam tajā brīdī ir ļoti nepie-
ciešama palīdzība, bet neviens to neizsauc... 
Iedomājieties, ka tas cilvēks automašīnā esat 
jūs, un redzat, ka apkārt ir kādi cilvēki, kuri 
varētu jums palīdzēt, bet to nedara, jo vēlas 
šo negadījumu tikai nofilmēt... 

Ja redzi, ka ir noticis ceļu satiksmes nega-
dījums vai kāda cita nelaime, nekavējoties 
zvani 112! Visam citam tajā brīdī nav nekā-
das nozīmes. 

Vajag tik rakt!

KAS VIŅI IR?
Racēji (saukti arī par melnajiem arheo-

logiem, metālistiem utml.) ir ļaudis, kas 
siro pa mežiem un laukiem ar metālde-
tektoriem rokās. Kopš detektorus var brīvi 
iegādāties (agrāk nācās tos būvēt pašiem), 
"entuziastu" skaits ir daudzkārt pieaudzis. 
Racēji specializējas dažādās nozarēs: vieni 
meklē monētas, otri – kara relikvijas, trešie 
ņem pretī visu, kas pagadās. Bieži viņu ceļi 
krustojas. Ja monētu racējs uzdūries sapu-
vušai vācu karabīnei, viņš to iemainīs kara 
relikviju meklētājam pret pāris pieclatnie-
kiem. Racēji labprāt kontaktējas, necenšo-
ties īpaši konkurēt. Tiekoties krodziņā pie 
alus kausa, viņi vispirms ilgi lielās ar saviem 
atradumiem, pēc kam sākas mūžīgā, bezce-
rīgā diskusijas par to, kurš detektors labāks. 
Nu, vienam patīk X-Terra, citam – Garrett vai 
Fisher. Visi šie verķi ir samērā dārgs prieks. 
Rakšana ir elitārs hobijs, kurš atmaksājas 
ārkārtīgi reti.

NOTEIKUMI PASTĀV
Racēji (runa ir par īstiem, rūdītiem 

racējiem) ievēro nerakstītus noteikumus. 
Pirmkārt, rīkojas kā kaķi: izkašņāto bedrī-
ti aizrok ciet. Ja detektors uzrāda objektu, 
tajā vietā rūpīgi jāizgriež velēnas gabals un 
jānoliek sāņus. Kad darbs pabeigts, zemi 
saber atpakaļ un velēnu atliek vietā. Ja 
leģenda stāsta par interesantu objektu pri-
vātīpašumā, vispirms jārunā ar saimnie-
ku. Kultūras pieminekļu teritorijā normāls 
racējs nerādās, par kapsētām pat nerunā-
jot. Ja ir aizdomas, ka atrasts kas nozīmīgs 
(piemēram, senkapi), jānopūšas, jāatstāj 
visu kā stāv un jāziņo muzeja speciālis-
tiem. Karamantu racējiem piemīt mazliet 
īpatnējs un apstrīdams paradums – atras-
tu sprādzienbīstamu priekšmetu uzmanī-
gi nolikt drošā vietā (vai neaiztikt nemaz), 
ņemt kājas pār pleciem un anonīmi piezva-
nīt sapieriem.

VAI TAS IR BĪSTAMI?
Principā nē. Tiesa, Kurzemes katla laiki 

vēl nav beigušies – meži joprojām pilni ar 
spridzekļiem. Tomēr nav dzirdēts, ka kāds 
būtu uzgājis gaisā darba procesā. Cita lieta, 
ka viens otrs ir uzsprādzis, mēģinot atrasto 
mantu izjaukt, sēžot uz soliņa pie malkas 
šķūnīša. Kāpēc pie šķūnīša? Daudzi uzskata, 

ka prettanku 
granātas vis-
labāk uzgla-
bāt malkas 
šķūnī – tā ir 
vismazvērtī-
gākā saim-
niecības ēka 
un nebūs tik 
žēl, ja uzsprāgs. Viņi neņem vērā, ka pret-
tanku granātu koka kāti mēdz sapūt un pēc 
tam granāta automātiski ir uzvilktā stāvok-
lī… Šos amatierus mēs varam vien paturēt 
mūžīgā piemiņā. Prātīgs racējs atšķir, pie-
mēram, pancerfaustu no panceršreka, tos 
neaiztiek un uz mājām nenes! Un vēl – kolē-
ģi viens otru brīdina par bīstamām vietām. 
Mūsu pusē tādas kādreiz bija, piemēram, 
pie zvērsaimniecības un mežā aiz slēpoša-
nas kalna. Tagad tur jau viss ir tīrs. 

KRIMINĀLAIS ASPEKTS
Ņemot vērā milzīgo ieroču un munīcijas 

daudzumu, ko Kurzemē atstāja vācu armi-
ja, nav nekāds brīnums, ka viens otrs mēģi-
na no atradumiem iedzīvoties. Ik pa laikam 
policija atrod kādu nelegālu arsenālu vai pat 
ieroču darbnīcu. Zemē atrastie ieroči ir tikai 
silueti, interesanti un kolekcijai noderīgi 
rūsas gabali (ja nav speciāli iesaiņoti), toties 
bēniņos paslēptie mēdz būt labā kārtībā. 
Šādu ieroci var pārdot kolekcionāram, bet 
iepriekš tas jādeaktivē – jāpadara lietošanai 
nederīgs. Ne visi savus atradumus deaktivē. 
Lai atceramies – vēl ne tik sen kāds malu-
mednieks atšaudījās no vajātājiem ar šmei-
seri… Reiz visi krājumi tiks atrasti un konfis-
cēti, bet tas nebūs tik drīz. Normāls racējs 
šādās lietās neielaižas, jo nevēlas iedzīvo-
ties problēmās ar likumu.

VEIKSMES BĒRNI?
Iesācēji parasti domā tā – nopirkšu 

detektoru un nākamajā rītā atradīšu podu 
ar zelta naudu. Tā nav. Pirmkārt, zelts ir 
tas metāls, kuru detektori saredz visslik-
tāk. Otrkārt, vairums podu jau ir atrasti! 
Joprojām mūsu pusē klīst nostāsts par lādi 
ar zelta Nikolajiem, ko Tīrukšu ezera krastā 
esot atraduši deviņdesmitajos gados. Tiesa, 
arī mūsdienās vēl gadās pa monētai. Retas 
tirāžas sudraba monētiņa var maksāt kriet-
nu naudu. Monētu racēji savā jomā orien-

tējas ļoti labi, jo lieto internetā atrodamos 
katalogus. Pārsvarā gan viņi nevēlas neko 
pārdot un veido privātkolekcijas.

LIKUMI JĀIEVĒRO
Kopš 2013. gada pastāv noteikums, ka 

visas atrastās senlietas, datētas līdz 17. 
gadsimtam ieskaitot, ir valsts īpašums. Par 
to piesavināšanos draud prāvs naudas sods. 
Kultūras (arheoloģisko) pieminekļu terito-
rijā aizliegta jebkāda senlietu meklēšana. 
Nu, tas ir skaidrs ikvienam. Privātīpašumos 
arī jāuzmanās – var dabūt pa ķobi no saim-
nieka. Sarežģīti noteikumi, tomēr jāsaka, 
ka mums vēl ir paveicies – daudzās valstīs 
detektori ir aizliegti! Arī Latvijā mēs nebijām 
tālu no šāda aizlieguma. Premjera Godmaņa 
laikā kaut kādi atsaldeņi uzraka vācu kara-
vīru apbedījuma vietu, izraisot grandiozu 
skandālu un uz ilgu laiku radot racējiem ļoti 
sliktu slavu.

VĒL IR, KO RAKT
Racēju ziedu laiki jau aiz muguras. 

Lielākās kolekcijas pieder tiem, kuri ar paš-
taisītiem detektoriem vai pat primitīviem 
taustiem (tas ir miets ar metāla uzgali, 
domāts ierakumu izbakstīšanai) sāka strā-
dāt vēl astoņdesmitajos vai pat septiņdes-
mitajos gados. Tagad racēju ir tik daudz, ka 
tie min viens otram uz papēžiem. Jāsaka 
gan, ka šādai papēžu nobradāšanai ir arī cits 
skaidrojums. Ja kāds kolēģis uzķēris, piemē-
ram, sen aizmirstu bunkuru sausā uzkalni-
ņā romantiska priežu meža vidū, varam būt 
pilnīgi droši, ka visu viņš nav atradis. Kaut 
kas neizbēgami būs palaists garām! Tā ka 
vēl ir ko rakt. Visticamāk, tuvākajos gados 
neaudzināto un noteikumus neievērojošo 
amatieru pūlis atbirs un paliks tikai vecie 
buki. Tie, kuri nekaitina policiju, sadarbojas 
ar muzejniekiem un neatstāj aiz sevis cūku 
rakumus. Un, protams, atšķir pancerfaustu 
no panceršreka. 
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dzimtai piederīgajiem. Pieminekļa autora Miervalža Poļa uz 
soliņa atstātajā brīvajā vietā blakus bronzas Krišjānim kā radi-
nieks  un uzvārda brālis varētu apsēsties arī ventspilnieks 
Sandris,  bet Kurzemē un pārējā Latvijā Krišjāņa Valdemāra 
radu pulks sasniedz gandrīz divus simtus. Haralda  nopelns, ka 
viņš  ir bijis viens no aktīvākajiem šī skaita apzināšanā un radu 
pakāpeniskā  kopā savākšanā, pēc Latvijas neatkarības atjau-
nošanas noorganizējot jau ap desmit dzimtas salidojumu. Visi 
notikuši Haralda dzimtajā pusē, Rojas novadā, tātad netālu no 
Pūņām bijušajā Ārlavas pagastā, kur šūpulis kārts Krišjānim 
Valdemāram.

GODPILNĀ VĀRDA SMAGUMS
Haralda veidotajā Valdemāru dzimtas kokā atrodami dau-

dzi vīri ar stipriem vārdiem: Jēkabs, Jānis, Mārtiņš, Pēteris, 
Didriķis... Ar 164 gadu atstarpi Kurzemē pasaulē pieteicies arī 
Krišjānis Valdemārs, un tas ir Haralda un viņa sievas Jolantas 
pirmdzimtais. Neviena īpaši nemudināts, jauneklis atsaucies 
sava vecākā vārda brāļa aicinājumam ”Latvji, brauciet jūriņā!”, 
Engurē ieguvis kuģa vadītāja diplomu, strādājis uz tankkuģiem, 
pie Norvēģijas krastiem piedalījies vēja ģeneratoru montāžā. 
Taču virsroku ņēmusi droši vien iedzimtā mākslinieciski – rado-
šā stīga un tagad viņš, pēc papildu skološanās Anglijā, ir pie-
prasīts augstas klases meistars antīko automobiļu restaurēša-
nā, kuram pasūtījumi sāk nākt arī no ārzemēm.  

“Kā vecāki mēs labi apzinājāmies, ka, dodot šādu vārdu, 
dēla mūžam Latvijā uzliekam papildu atbildību par tā neša-
nu. Nav grūti iedomāties, kā ar šādu vārdu un uzvārdu ir dzī-
vot un strādāt pilsētā, kur ir tāda pat nosaukuma iela, aleja 
vai iestāde. Starp ļaudīm, kas atceras, ka bija ledlauzis”Kriš-
jānis Valdemārs”. Tādas ielas taču ir  ne vien Rīgā, arī daudz-
viet Kurzemē. Un Talsu novadā pat viena no pilsētām saucas 
Valdemārpils,” Haralds ievērojis, ka radi ir gana pieticīgi un 
gudri, lai šos faktus nesaistītu tieši ar savu biogrāfiju un neiz-
mantotu savtīgos nolūkos.   

“Mūsu Krišjānim vēl mazam esot, no savu vecāku stāstiem, 
no literatūras un preses jau pietiekami daudz zinājām, par 
kādām vērtībām savulaik personīgajā un valsts dzīvē ir iestā-
jies tālais radinieks un bijām apņēmības pilni ar tām no bēr-
nības  iepazīstināt savu dēlu. Neliekot viņam – pasargi Dievs! 
– kādu kopēt vai atdarināt, bet tikai virzot zēnu dzīvei atbilsto-
ši Lielā Krišjāņa uzvedības  principiem. Darīt to ne tik daudz ar 
vārdiem, cik ar sava mūža un paveikto darbu piemēru, godīgas 
un labestīgas dzīvošanas pārliecību, ko es cauri paaudzēm biju 
pārņēmis no saviem un, tātad, arī tālā Krišjāņa senčiem. Ļoti 
ceru, ka tai bija ietekme ne vien uz dēlu, bet arī viņa jaunāka-
jām māsām Baibu un Dārtu, jo viņas dzīvē iziet ar nobriedušu 
prātu. Gribas ticēt, ka, pat mainot uzvārdu, kā tas sieviešu dzīvē 
gadās, meitas sirdī paliks piederīgas Valdemāru vērtībām, 
kā  to vēroju citos Valdemāru dzimtas atzaros. Bronzā dzīvais 
Krišjānis Valdemārs uz to mūs simboliski mudina. Neesam viņa 
pēcteči bioloģiskā nozīmē, bet gara gēnos turpināmies pilnīgi 
noteikti, Rudes ciema  “Jāņkalnos”, paša un ģimenes spēkiem 
celtās mājas sētā, paša stādīto koku skāvumā sastapts, Haralds 
atļaujas būt nedaudz sentimentāls.  

BULDUROS SASTAPTAIS GARA RADINIEKS
“Radniecība ar gara milzi, protams, ir liels gods. Bet, manu-

prāt, vēl augstāk par to ir ceļams pienākums būt slavenā uzvār-
da un dzimtas tradīciju cienīgam,” Haralds pašsaprotami šo 
principu pirmām kārtām attiecina uz sevi, jo to saņēmis man-
tojumā no tēva, vienkārša Kaltenes mazzemnieka Žaņa Leona, 
bet viņš, savukārt, no savējā. 

Haralds atzīst, ka ar Krišjāņa Valdemāra literārajos darbos 
un publicistikā izklāstītajām ētikas un morāles vērtībām, taut-
saimnieciskajiem un politiskajiem uzskatiem tuvāk iepazinies, 

mācoties Bulduru dārzkopības tehnikumā, kad gandrīz vai 
nejauši uz kopmītnēm līdzi paņēmis grāmatu ”Kr. Valdemara 
rakstu izlase”. Šis Latvijas militārās apgādes fonda 1938. gada 
izdevums tēvam dāvināts, beidzot obligātā dienesta gaitas 
Daugavpilī. Padomju okupācijas gados sējumiņš kā toreiz  pre-
tvalstisks slēpts Kaltenē, tēva privātmājas bēniņos, jo titulla-
pās bijuši ieraugāmi Kārļa Ulmaņa un Latvijas armijas ģene-
rāļu portreti. 

“Biju pozitīvi pārsteigts atklājot,  ka nelielajā grāmati-
ņā izklāstītie uzskati ir līdzīgi tēva man dotajiem padomiem, 
tikai tverami daudz plašāk, Latvijas un pasaules vērtību kon-
tekstā.  Un ka būtībā tie ir mūžseni godīgas kopā dzīvošanas 
un darbošanās principi tautas, nevis savtīgam labumam. Mēs 
tos mēdzam aizmirst, bet Krišjānis Valdemārs atgādina, ka tie 
jāievēro, jo pārējie ved strupceļā,” Haraldam gribējies ticēt, ka 
šādu atziņu cauri gadu simtiem ir saglabājusi  visa viņu dzim-
ta. Lai gūtu tam apstiprinājumu, radusies ideja turpināt Rojas  
muzeja pētniecisko darbu dzimtai piederīgo apzināšanā. 

VALDEMĀR, NEPAEJ GARĀM VALDEMĀRAM!
“Negribējās samierināties ar domu, ka mēs, Valdemāri, 

kaut kur Rīgā, Liepājā, Ventspilī, Talsos vai Rojā, kā sveši pae-
jam viens otram garām, kaut gan esam ar kopīgām saknēm 
un varbūt arī līdzīgi domājoši. Ka mums taču būtu interesanti 
sākumam ar iespaidiem  dalīties kaut vai sadzīviskā izpratnē,” 
Haralds ar prieku atceras, ka šo kopības sajūtu laimējies satikt 
jau pirmajā salidojumā deviņdesmito gadu beigās un tā reizi 
no reizes ir tikai pastiprinājusies. Tēmu šādos saietos pietiek ne 
vien sievām, bet arī vīriešiem un viņi, tāpat kā savulaik tālais 
radinieks, mēdzot  runāt gari, daiļi un asprātīgi. Nostāsts vēstī, 
ka Krišjānis Valdemārs Maskavā mūžība aizgājis, smaidam 
neizdziestot no sejas vaibstiem...

Cita līdzšinējiem Valdemāriem raksturīga iezīme – veidot 
daudzbērnu ģimenes. Krišjāņa Valdemāra tēvam bijuši des-
mit bērni, no kuriem slimības gan atstājušas tikai trīs. Savukārt 
Haralds kā vidējais audzis septiņu bērnu pulciņā, no tiem četri 
palikuši tepat Rojā, bet trīs dzīvo kaimiņu novados. Un, kad 
vienam kāds lielāks darbs darāms vai prieki jānosvin, visi, kā 
Haralds saka,  ir klāt “uz svilpienu”.  

TIE, AR GAISA SAKNĒM, NAV LATVIEŠI
Haralds pēc tehnikuma un studijām LLA agronomijas fakultā-

tē strādājis par galveno agronomu kolhozā “Rojupe”, bijis dārz-
kopības kompleksa vadītājs, bet pēdējos trīsdesmit gadus paš-
valdības uzņēmumā SIA “ Rojas DzKU” ir atbildīgs par ciemata 
ūdenssaimniecību un vairākos sasaukumos kā novada  domes 
deputāts lemj par tā attīstību. 

“Pieņemu, ka ar mani sastrādāties var būt gan viegli, gan 
smagi. Valdemāru dzimtā ir bijis daudz kalēju, kuri darbā 
nedrīkstēja čammāties, bet kala dzelzi, kamēr tā karsta. Ar  
tikpat ar asu rīcību un valodu, bet mākot atdzist jokā un sav-
starpējā kompromisā, varu būt arī es. Pie tam ne tikai darbā, 
bet arī savstarpējās attiecībās. Arī mans vectēvs Jānis bija 
kalējs, no viņa “Jāņkalnos” saglabājies pirms vairāk, neka 
simts gadiem kalts darbarīks baļķu mizošanai, tā saucamais 
“slīmests” ar reljefu meistara zīmogu tēraudā “J. Valdemārs”.
Tad, lūk, arī es, tāpat kā sencis, katram savam padarītajam 

darbam prātā droši uzspie-
žu zīmogu ar savu vārdu, jo 
esmu to paveicis pēc labākās 
sirdsapziņas un nekad mūžā 
man par to nebūs jākaunas. 
Atbilstoši laikmetam Krišjānis 
Valdemārs savulaik aicināja – “sniedziet jel saviem brāļiem 
tumsībā roku un velciet tos gaismā”. Tagad situācija ir atšķi-
rīga, bet es gan darbā, gan saskarsmē ar tuviniekiem un pat 
nepazīstamiem cilvēkiem pirmām kārtām mēdzu uzprasīt – vai 
varu jums kā palīdzēt? Un patiešām priecājos, ja to spēju. Jo 
nepietiek ar to, ka cilvēkā ir labestības stīga, tai jāsāk vibrēt, 
lai atbildei ieskanētos arī pārējie. Nemēdzu teikt sliktus vārdus 
par savu dzimteni Latviju un negribu, ka to dara citi.  Ja sāp 
Latvijai, sāp arī man. 

Pirms vairākiem gadu desmitiem privatizācijas karstumā  
mēs, septiņi bērni, pēc vecāku nāves dalījām nedaudzos tēva 
zeme hektārus akmeņainā, bet tomēr prestižā vietā Kaltenē, 
netālu no jūras. Un izdarījām to bez jebkāda naida un pāri darī-
šanas viens otram.  Tad kāpēc tāpat nevarēja rīkoties, cilvēcīgi 
sadalot kaut arī bēdīgo, bet padomju laikā tomēr sakrāto visas 
tautas bagātību? Kāpēc to piesavinājās maza daļa – nevis gud-
rāko, bet nekaunīgāko ļaužu? ” Haralds kļūst emocionāls, uzdo-
dot šos retoriskos jautājumus. 

“Riskējot kļūt nepopulāram vismaz daļā līdzcilvēku, atļau-
šos tomēr pateikt – mani dziļi aizvaino un pat tracina savu un 
svešu ļaužu sacītais – tādi jūs,tādi mēs, latvieši, esam – kašķīgi, 
skaudīgi, nesaticīgi, gļēvi un nodevīgi. Tad gribas kliegt – nē, 
tādi mēs neesam! Īstos latviešus ir atradis, uzrunājis, neat-
karīgi no turības un izglītības cienījis un uz gaismu mudinājis 
Krišjānis Valdemārs, pats būdams viens no viņiem. Ja nāktos 
izvēlēties latvieša etalonu, es balsotu tieši par viņu. Ne tāpēc, 
ka mums  dzimtas saistība, bet atzīstot, ka viņa sludinātās gara 
vērtības un saimniekošanas ieteikumus  ir pārbaudījuši un par 
savai tautai derīgiem atzinuši gadsimti. Tie, kas šeit dzīvodami, 
mūsu  tēvu zemi nicina – pēc būtības, nevis izcelsmes vai etnis-
kās piederības – ir tikai latvijieši, kam šajā zemē vienīgi gaisa 
saknes,” dārzkopībā mācītais Haralds pieļauj, ka Valdemāru 
piemērs dzimtas sakņu saudzēšanā un vainaga kopšanā būs 
mudinājums, lai arī citur Latvijā atzeltu un sakuplotu paaudzēs 
pārbaudītās vērtības. Jo bez tām iesim zudībā. 

Gods būt rados Valdemāram

Vectēva Jāņa ģimene: sievai Annai klēpī Haralda tēvs Žanis 
Leons, blakus stāv ventspilnieka Sandra Valdemāra vectēvs 
Kārlis Rihards.

Pirms simts gadiem vectēva kaltais darbarīks joprojām ass.

Haralds un Jolanta Valdemāri ar bērniem 
Dārtu, Baibu un Krišjāni.

Haralda tēvs 
Žanis Leons 

Latvijas 
armijā.

Cara armijas kalēju apakšvienība Tveras pilsētā Krievijā 1. 
pasaules kara laikā. Otrajā rindā (vidū zem izkārtnes ) Haralda 
vectēvs Jānis
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Ar AS Unifreight Logistics  
Jūsu bizness ir drošās rokās!

Uzticiet savu kravu 
pārvadāšanu 
profesionāļiem!

Vasara nepielūdzami tuvo-
jas noslēgumam – atvaļi-
nājumu laiks ir beidzies kā 
pieaugušajiem, tā bērniem 
un jauniešiem. Vieniem 
pēdējais laiks atgriezties 
darbā, jaunākajiem – bēr-
nudārzos un skolās. Bet tā 
vien gribas vēl paildzināt 
vasaras sajūtas... Viens 
risinājums ir, kā paildzināt 
vasaru ar siltas un skaistas 
nakts burvību! Kāds?

V 
iena iespēja ir 30. 
augusta vakars, 
kad 11 vietās 
Ventspils pilsētā – 
laukumos, skvēros 

un ielās – notiks ventspilnieku 
vidū ļoti iemīļotā piektdienas 
vakara pastaiga “Citā gais-
mā”. Šoreiz piektdienas vaka-
rā centrālā vieta, protams, 
pie jaunās koncertzāles. Te 
skanēs klasika un mūsdienu 
estrāde džeza stilā ar Rūtu 
Dūdumu un grupu, skanēs 
pasaules mūzika, uzstāsies 
azerbaidžāņu izcelsmes lat-
viešu dziedātāja Leila Alijeva 
un flautiste Ieva Rūtentāle. 
Nakts gaismas un gongu ska-
ņas vibrēs Jaunpilsētas lau-
kumā, foto pelde pie jaunās 
strūklakas “Lietussargs”, grei-
zie spoguļi Laikrakstu alejā, 
bet bērniem pasauli kājām 
gaisā apgriezīs Dzirnavu lau-
kumā ar daudzām izzinošām 
un aizraujošām, interaktīvām 
atrakcijām. Ar video projekci-
jām uz ēkām un kokiem pil-
nībā izmainīsies Rātslaukuma 
ainava, bet Tirgus laukums 
šajā naktī taps par galveno 
ballēšanās vietu. Tur disko 
spēlēs profesionāls vijolnieks, 
bet zaļumballes mūzika ska-
nēs uz veļas dēļa! Te arī gardi 
varēs paēst un padzert! Būs 
dīdžejs un līdz pusnaktij danči 
folk/rock stilā kopā ar grupu 
“Rahu the Fool”. Taču tas nav 
viss! 

Savukārt sestdien, 31. 
augusta vakarā, tradiconā-
lā “Senās uguns nakts”. Tā 
šogad notiks divās vietās, kas 
turklāt atradīsies tuvu līdzās 
viena no otras – Staldzenes 
stāvkrastā un Liepenes plud-
malē. Staldzenē no plkst. 21 
uzstāsies tautā izsenis iemīļo-
tais dziesminieks Juris Hiršs un 
dziesmu ansamblis “Ventiņ”. 
Vakars paies dzīvās uguns 
gaismā, malkojot tēju, bau-
dot mūziku un kopā būša-
nu, bet pasākuma kulmināci-
ja būs uguns šovs jūras kras-
tā. Savukārt Liepenes pludma-
lē pasākums no plkst. 20.30. 
Būs gan senās uguns nakts 
rituāls, simbolizējot apņemša-
nos rūpēties par Baltijas jūru, 
par dabas resursu saglabāša-
nu savai un nākamajām paau-
dzēm. Tā kā laika ziņas sola 
siltu un jauku vakaru, baudī-
sim arī zvaigžņotās nakts bur-
vību, taču noteikti paņemiet 
līdzi arī kādu siltu džemperīti. 
Noderēs. 

PETROLEJAS LAMPAS UN PASTA 
BALOŽI

1909. gada augustā Ventspils dome apstip-
rināja kontraktu ar firmu „Brahļi Kahn” par 
pilsētas ielu elektrisko apgaismošanu un 
zemes gabala Ventmalā pirkšanu no barona 
fon Ostenzakena elektriskās stacijas būvei. 
Kamēr elektrības vēl nav, izsludināts kon-
kurss (torgs) par ielu apgaismošanu ar pet-
rolejas lampām, un dome nolēma piešķirt šīs 
tiesības ebreju tirgotājam Frīdlenderam. 

Ir uzsākti sieviešu ģimnāzijas jaunās ēkas, 
kā arī reālskolas būvdarbi.

3. un 10. augustā uz Ventspili atlidojuši divi 
pasta baloži ar misiņa un alumīnija riņķiem 
ap kājiņām, uz katra riņķa no burtiem un 
cipariem sastāvošs šifrs. Kamēr nav atradu-
šies to adresāti jeb īpašnieki, baloži tiek turē-
ti „Romas viesnīcā” Užavas ielā. („Ventspils 
Apskats”).

AMERIKAS SPEĶIS UN LĒTĀ NAFTA
1919. gada augustā Ventspilī vāciešu vairs 

nav, līdz ar to jau iestājušies miera laiki. Taču 
trūkums ir milzīgs, jo normālas tirdzniecī-
bas atjaunošanai trūkst resursu. Lai kaut cik 
glābtu stāvokli, Ventspilī ieradies tvaikonis 
„Vindavec”, kas no Liepājas atvedis paprāvu 
kravu sālīta amerikāņu speķa. Tas saņemams 
tikai uz kartītēm par 4,50 rbļ mārciņā (1 mār-
ciņa – nepilns puskilograms). Pilsētas valde 
lūkoja pierunāt liepājniekus – preces nosūtī-
tājus – atlaist cenu lētāk, jo vairumam vents-
pilnieku tas nav pa kabatai, taču Liepājas 
uzņēmēji palikuši nepielūdzami.

No Liepājas atvests arī 200 pudu (1 puds 
– 16 kg) naftas pārdošanai zvejas motorlaivu 
īpašniekiem. Šī nafta maksājusi trīsreiz lētāk 
nekā vietējo degvielas tirgotāju piedāvātā, 
līdz ar to zvejniekiem labs atspaids. Pilsētas 
vadība izteica cerību, ka „motornieki, ievē-
rojot pilsētnieku bezgalīgo trūkumu, nāks 
pretī mazturīgājiem iedzīvotājiem, pārdo-
dami mazās butes (tā saucamās ķilpas) par 
pazeminātām cenām”. („Ventspils Avīze”).

DZIESMU SVĒTKI UN VIRPUĻVIESUĻI
1929. gada 4. augustā Ventspilī noti-

ka Ziemeļkurzemes Dziesmu svētki. 
Viesdalībnieku skaitā kori no Dundagas, 
Pūņām, Popervāles, Valdemārpils un Nogales, 
vairāki kolektīvi no Talsiem; pieskaitot pašus 
ventspilniekus un apriņķa korus, svētkos 
piedalījās 18 kori ar vairāk nekā 300 dalīb-
niekiem, kā arī Ventspils 2. kājnieku pulka 
orķestris no Liepājas. Lai atvieglotu satik-
smi ar Ventspili tiem pilsoņiem, kuri vēlētos 
apmeklēt svētku koncertus, rīcības komiteja 
bija organizējusi autosatiksmi starp Pilteni 
un Ventspili. Pēc garīgās un klasiskās mūzi-
kas koncertiem ev. lut. baznīcā nāca svēt-
ku kulminācija – apvienoto koru koncerts 
Lunaparkā, bet pirms tam svētku gājiens 
no ģimnāzijas cauri pilsētai līdz norises vie-
tai. Svētku virsdiriģents – Teodors Reiters. 
Koncertu Lunaparkā apmeklēja vairāk nekā 3 
tūkstoši ventspilnieku.

8. augustā atklāta regulāra autosatik sme 
ar Kuldīgu pirmdienās, trešdienās un piekt-
dienās. Izbraukšana no Vangrava kioska 
(„apaļais kiosks”) plkst. 5 no rīta; atpakaļ no 
Kuldīgas – plkst 4 pēc pusdienas.

Pie Ovišiem novēroti vairāki virpuļviesuļi 
(taifūni). „Piltuvveidīgie ūdensstabi sniegu-
šies no jūras līmeņa līdz pat mākoņiem un 
kustējušies lielā ātrumā dažādos virzienos. 
Šāda parādība Baltījas jūrā ir ārkārtīgi reta”. 
(„Ventas Balss”).

GAISA ĒRGĻI, KĀRUMI NO GAISA 
UN LIDOTKĀRĀS DĀMAS

1939. gada 6. augustā tūkstošiem ventspil-
nieku devās uz aviācijas svētkiem Ventspils 
aerodromā. Lidojumu demonstrējumos pie-
dalījās aizsargu aviācijas pulka lidotāji ar 5 
lidmašīnām, aerokluba lidotāji ar 2 lidmašī-

Aizgājušo gadu augusta hronikas

nām, kā arī divvietīga buru lidmašīna (pla-
nieris), ko pilotēja aizsargu aviācijas pulka 
komandiera palīgs kapteinis Dimza. 

„Saistoša bija gaisa rotaļa, kur skatītāji 
varēja vērot divu pretinieku kaujas demons-
trējumu. Trūka tikai ložmetēju uguns, un 
gaisa kaujas aina būtu pilnīga. To demons-
trēja mehāniķis Švalbe un vada koman-
dieris Biedriņš. Lidošanas augstāko mākslu 
rādīja vada komandieris Caune individuālā 
lidojumā, un te skatītāji dabūja vērot elpu 
aizraujošus figūrlidojumus – cilpas, apme-
tienus un reversmaņus. Ar aizturētu elpu 
skatītāji sekoja mehāniķa Strūberga lidoju-
miem caur vārtiem dažu metru augstumā. 
Saistošs bija buru lidmašīnas demonstrējums. 
Aerokluba divvietīgais planieris ir vienīgais 
tāds Latvijā un ievests no ārzemēm pirms 
mēneša. Vislielāko publikas interesi izpelnī-
jās lēciens ar izpletni. Seržants Zīraks (tikai 
19 gadus vecs) kapteiņa Dimzas vadītā lid-
mašīnā pacēlās apmēram 600 m augstumā, 
un publika vēroja, kā no lidmašīnas atdalās 
cilvēka ķermenis, kā atveras izpletnis un kā 
Zīraks ar ātrumu 6 m sekundē tuvojas zemei. 
Domājot par mazajiem skatītājiem, svētku 

rīkotāji bija parūpējušies par saldumiem, kurus nometa 
no lidmašīnām. Kad no gaisa lidinājās saldumu paciņas, 
mazie, sajūsmā kliegdami, skriešus metās tvert kārumus. 
Programmu noslēdza publikas vizināšana. Izrādījās, ka 
dūšīgākās lidotājas ir sievietes – lielākā daļa gaisa pasažie-
ru.” (“Ventas Balss”).

PADOMJU KULTURAS AUGŠUPEJAI
1949. gada 11. augustā kinoteātrī „Aina” (Pils ielā) sāka 

spēlēt kamerorķestris – stundu pirms seansa sākuma. 
„Enerģiski orķestris strādā pie padomju komponistu dar-
biem, ko orķestra vadītājs Kalniņš instrumentē. Atskaņoti 
un guvuši klausītāju simpātijas Novikova „Demokratiskās 
jaunatnes maršs”, Liepiņa „Esi sveicināta, Maskava!”, 
Dunajevska „Dziesma par Dzimteni”. Orķestris tuvākajā 
laikā sniegs koncertus arī kolchozos”.

Ventspils bibliotēkā izveidota bērnu lasītava, ko vada 
komjauniete Felša. „Bibliotēkā goda vieta ierādīta lielo 
krievu revolucionāru un publicistu V.I. Ļeņina, J.V. Staļina, 
N.G. Černiševska u.c. darbiem. Redzama vieta ierādīta arī 
krievu un latviešu klasiķu un jauno, progresivo rakstnieku 
– Staļina premiju laureatu – darbiem. Sevišķi iecienīti jau-
nie padomju rakstnieki – Staļina premijas laureati A. Sakse, 
V. Lācis, J. Sudrabkalns, A. Upītis, A. Grigulis. Bibliotekas 
kolektivs centies neatpalikt visas padomju kulturas augš-
upejai”. (“Brīvā Venta”). 

Autobuss “Ventspils-Kuldīga” pieturvietā pie kioska.

Ventspils Lunaparks. Šeit notika dažādi plaši sarīkojumi, toskait 1929. gada Ziemeļkurzemes Dziesmu svētki.
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A U N S  
Sasprings laiks darba frontē. Milzums pienākumu, kā dēļ var 
nākties atlikt privātos plānus. Finanšu joma šobrīd prasa radošu 

pieeju. Ja atradīsi netradicionālu un kreatīvu risinājumu arī visnotaļ racio-
nālās lietās, ar ienākumiem būsi apmierināts. Brīvdienās palutini sevi ar 
jauku pirkumu un saviesīgām izklaidēm.

V Ē R S I S
Ar savu entuziasmu aizrausi līdzcilvēkus un daudzi būs gata-
vi tev sekot. Tas ir labs priekšnosacījums, lai izvirzītos profe-

sionālā jomā. Svarīgas attiecības ar otro pusīti. Komunikācija būs diezgan 
dinamiska, valdīs kaislības, var būt arī kāds strīdiņš, kas atrisināms atklātā 
sarunā. Īstais brīdis attiecības padarīt ciešākas.

D V Ī Ņ I
Aktīva rosība mājās. Labprāt saimniekosi, uzlabosi interjeru un 
gatavosi krājumus ziemai. Būs arī atklātas sarunas ar radinie-

kiem, kurās radīsies noderīgas idejas. Starp savējiem valdīs mīļums un 
atklātība. Veiksies lietišķos jautājumos, vari kārtot komunālos jautājumus 
vai sarunas bankās. Darbā jāuzmanās no kļūdām.

V Ē Z I S
Prāts rosīgs, un galva pilna ar jaunām idejām – viena par otru 
labāka. Ja šķiet, ka pietrūkst kādu zināšanu, tad īstais laiks 

sākt mācības. Sekmīgs laiks komandējumiem un arī ceļojumiem. Ārzemju 
tēma dzīvē var ienest jaunus pavērsienus. Lai ko tu uzsāktu, tuvie cilvēki 
tevi atbalstīs. Ģimenē saskaņa un stabilitāte.

L A U V A
Iespējams, pienācis laiks mainīt darbu, veidot karjeru vai attīs-
tīt privāto biznesu. Šobrīd naudas lietās sekmēsies. Protams, 

brīnumi nenotiek paši no sevis, bet tev ir iespējas izdarīt visu, lai būtu. 
Svarīga arī attiecību tēma. Ja šķiet, ka kaut kas nav tā, kā tu vēlētos, no 
sirds izrunājies. Par labu nāktu neliels brīvdienu izbrauciens.

 
J A U N A V A
Ātri sapratīsies ar cilvēkiem, radīsi citos simpātijas. Tādējādi 
iespējams izveidot izdevīgas lietišķās pazīšanās, kā arī brīvajiem 

ļaudīm satikt savu simpātiju. Diezgan daudz uzmanības prasīs mājas dzīve. 
It īpaši, ja ģimenē ir skolasbērni. Brīvdienās var nākties doties nopietnā 
iepirkšanās tūrē. Darbā būsi autoritāte, ar tavu viedokli rēķināsies.

S V A R I
Patlaban ir vērts atkal sēsties skolas solā, lai papildinātu zināša-
nas. Apdomā vai esi gana kompetents jautājumos, par kuriem 

jālemj. Darbā spriedze – var nākties pieņemt izšķirošus lēmumus. Dari to 
bez emocijām. Nedēļas nogale sekmīga mājas darbiem. Ieguldi mājokļa 
labiekārtošanā, iegādājies interjera priekšmetus. 

S K O R P I O N S
Brīvdienās mājās darāmā būs daudz, bet viss ies no rokas. 
Sarīko ballīti tuviniekiem, kopīgi pasākumi satuvinās vēl vairāk. 

Svarīgas attiecības ar otro pusīti. Komunikācija būs diezgan dinamiska, 
valdīs kaislības, var būt arī kāds strīdiņš, kas atrisināms atklātā sarunā. 
Brīvajiem cilvēkiem romantiskas noskaņas. Esi apdomīgs naudas lietās.

S T R Ē L N I E K S
Dienas skries kā vāveres ritenī un dažu brīdi būs pat grūti kon-
trolēt situācijas. Neuzņemies papildus pienākumus, bet ietei-

cams koncentrēties uz peļņu un jauniem projektiem. Ienākumus gūsi, 
nopietni strādājot, bet rezultāts priecēs. Brīvdienās prieku sagādās izbrau-
ciens, it īpaši – ja dosies kaut kur ar mīļoto.

M E Ž Ā Z I S
Nopietnība pieeja jebkuram darbam, taču ieguldītie spēki tiks 
atalgoti materiālā izteiksmē. Sekmīgs laiks lietišķo jautājumu 

risināšanai. Un var gadīties, ka tev piedāvā iesaistīties kādā pavisam jaunā 
projektā. Brīvdienās pievērsies saimniecības darbiem, tie ies no rokas. 
Sirdslietās dzirkstošas emocijas un piedzīvojumi.

Ū D E N S V Ī R S
Interesantas idejas, kā nopelnīt. Nepalaid garām iespējas, tomēr 
jebkuram piedāvājumam uz ātru roku nepiekrīti. Brīvdienās vari 

iepriecināt sevi, iegādājoties labu kosmētiku vai kvalitatīvas smaržas. Taču 
tērējies ar mēru. Ja rodas problēmas, tad apdomā – vai līdzīgā situācijā 
neesi bijis jau iepriekš. Un – kādus secinājumus no tā esi izdarījis? 

Z I V I S
Labs laiks jaunu iemaņu apgūšanai un pieredzes apmaiņai. 
Interese par ezotēriskam vai filozofiskām mācībām. Tajās atra-

dīsi noderīgus domu graudus. Sirdslietās iespējamas pārmaiņas un piedzī-
vojumi. Ja tev ir otrā pusīte, esiet vairāk kopā un dalieties visā, kas šobrīd 
katram svarīgs. Brīvdienās vēlama atpūta pie dabas.
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Skolotājs jautā skolēniem:
- Kā vairojas eži?
Skolēns:
- Ļoti piesardzīgi.

Divas draudzenes sarunājas: 
– Vai tiesa, ka tava iecerētā ģime-
nes locekļi tevi ne sevišķi mīl? 
– Tiesa gan. Viņa sieva vis-
pār mani nožņaugt ir gatava!

- Dēliņ, kāpēc tu visiem izstāstī-
ji, ka matemātikas skolotāja ar 
fizkultūras skolotāju bučojās?
- Viņa pati prasīja.
- Tas ir kā?
- Viņa teica: Juri no pēdējā sola, 
izstāsti visiem, kas tik smieklīgs, 
mēs arī gribam pasmieties...

Pie seksopataloga:
- Dakter, manai melnmatei sie-
vai pikantā vietā aug rudi mati!
- Vai jūs tas traucē?
- Nē, bet draugi smejas...

Pavārs un oficiants vēro apmeklē-
tāju no virtuves: 
– Skaties, skaties, viņš ēd 
to, goda vārds, ēd!

Divi bērni bērnudārzā sarunājas: 
– Un tavi vecāki kur iepazinās? 
draugiem.lv vai facebook.com?

Dēlēns ieskrien istabā un kliedz:
- Mammu, tētis gra-
sās izlēkt pa logu!
- Ir nu gan muļķis! Es taču viņam 
uzliku ragus, nevis spārnus!

Sarunājas divi kungi.
- Iedomājies, atnāku mājās, 

atveru skapja durvis, bet 
tur priekšā kails vīrietis!
- Kas tur dīvains! Sievas ir tādas 
nekrietneles, ne to vien sadarīs!
- Kāda tur daļa sievai? Es 
taču neesmu precējies!

- Zini, dēls, par tādām atzīmēm 
vajadzēs tā pa īstam nopērt!
- Jā, jā, un siksnu nežēlo! 
Zinās, kā man divniekus likt!

Tramvajā iekāpj vīrietis un skaļā 
balsī uzrunā sēdošu jaunekli:
- Atļaujiet apsēsties vīrie-
tim ar akvāriju!
Jauneklis pieceļas, bet 
pēc brītiņa jautā:
- Kur tad akvārijs?
Vīrietis paplikšķina sev pa vēderu:
- Te, te! Trīs kausi un trīs siļķītes!

- Tēt, kas tas ir – vīrietis?
- Nu, tas ir cilvēks, kas mīl, sargā 
un rūpējas par savu ģimeni.
- Kolosāli! Es arī gribu kļūt 
par vīrieti, kā mamma!

Dēlēns:
- Kāpēc tante tik resna?
Māte:
- Viņa gaida bērniņu.
- Un ko tas resnais onku-
lis pieturā gaida?
- Tramvaju.
- Da labi..., iestāsti kam citam!

Ģeogrāfijas  eksāmenā pro-
fesors studentam jautā:
- Ko mēs importējan no Indijas?
- Nezinu.
- Bet ko mēs katru rītu dzeram?
- Vai tiešām gurķu sālī-

jums nāk no Indijas?

Jaunais tētis savam draugam:
- Tu zini, manam puikam tikko 
iznācis pirmais zobiņš!
Un viņš paspēra pirmo solīti.
- Cik jauki!
- Tiesa, sperot pirmo solīti viņš 
paklupa un izsita pirmo zobi-
ņu, toties pateica pirmo vārdu! 
Un, ja tu zinātu, kādu...

Sludinājums avīzē: “Man pie-
der villa jūras krastā, esmu trīs 
firmu īpašnieks, neko nepēr-
ku, neko nepārdodu, arī iepazī-
ties nevēlos, vienkārši lielos.”

Vīrs atnāk uz dzemdī-
bu namu. Medmāsa iznes 
viņam parādīt mazuli.
- Puika, puika! – sajūsmā kliedz 
jaunais tētis, apķēris zīdaini.
- Tā ir meitene! Un atlai-
diet manu pirkstu!

Viens draugs žēlojas otram:
- Mana māte ir aizdomu pilna: 
kad kaut reizi noklepojos, viņa jau 
domā, ka man ir bronhīts; pietiek 
man vakarā aizkavēties, viņa jau 
ir apzvanījusi morgus; un, ja kaut 
reizi gadās sameloties, viņa jau 
domā, ka gribu kļūt par politiķi...

Kāds dzērājs iekāp trolejbusā  
un sauc:
- Pilsoņi, redziet kā spīd saulīte!
Klusums.
- Pilsoņi, un kā čivina putniņi!
Atkal kusums.
- Nu, ja te neviena nav,  
es pačurāšu.

NO VENTSPILNIEKU JAUTĀJUMIEM OFICIĀLAJĀ PORTĀLĀ VENTSPILS.LV:

Esmu pamanījusi, ka visur, kur skaties, praktiski visās ielās starp bruģakmeņiem ir saaugusi zāle. Neviens to 
neizravē. Tādejādi mūsu pilsēta izskatās nekārtīga un nevīžīga. Kādreiz gan to cītīgi izravēja. Kāpēc tagad vairs 
to nedara?

ATBILD PAŠVALDĪBAS IESTĀDE “KOMUNĀLĀ PĀRVALDE”:

(..) Dabīgā bruģakmens saliņas tiek ravētas regulāri. Ielas, kas klātas ar betona bruģakmeni, tīra mehanizēti, 
bet dabīgā bruģakmens ielas tiek ravētas izlases veidā, atkarībā, kur visvairāk zāle izaugusi.

REDAKCIJAS PIEBILDE:

Domājams, ka risinājums varētu būt kāda speciāla Zāles uzraudzības dienesta (ZUD) izveide “Komunālās pār-
valdes” paspārnē. Vai varbūt tieši pilsētas mēra pakļautībā? Tad būtu iespējams kvalificēti, profesionāli un 
kompetenti noteikt – kur tieši zāle ir visgarākā, lai “izlases kārtībā” varētu to no bruģakmens spraugām izra-
vēt, tā teikt, manuāli... Sūtot uz notikuma vietu speciālu Zāles ravēšanas avārijas brigādi (ZRAB). Vispirms, 
protams, nepieciešams speciāli izveidotai komisijai izstrādāt ZUD un ZRAB nolikumus, zāles garuma noteikša-
nas Klasifikatoru, kā arī apstiprināt zāles ravēšanas noteikumus. Un tad, kas zina, pēc gadiem pieciem ar ZUD 
un ZRAB kopīgām pūlēm, iesaistoties pilsētas varasvīriem, šī pilsētai fundamentālā problēma beidzot tiktu 
atrisināta.



ОВЕН	
Напряженное время на работе. Множество обязанностей, возможно, 
придется оставить личные планы в стороне. Финансовая сфера в этот 
момент будет требовать творческого подхода. Если найдете нетра-

диционное и креативное решение в рациональных вещах, то будете довольны 
своими доходами. В выходные побалуйте себя какой-то покупкой или светскими 
развлечениями.

ТЕЛЕЦ
Своим энтузиазмом вы заразите близких людей, многие буду готовы 
брать с вас пример. Удачный период, чтобы развиваться в професси-

ональной сфере. Очень важны отношения со второй половинкой. Коммуникация 
будет интенсивной, возможны ссоры, однако все можно решить путем задушев-
ной беседы. Представится возможность укрепить взаимоотношения. 

БЛИЗНЕЦЫ
Вам предстоят хозяйственные хлопоты. Вы улучшите интерьер и сде-
лаете запасы на зиму. Вас ожидают откровенные разговоры с род-

ными, в которых будут рождаться полезные идеи. Между близкими – любовь 
и открытость. Удачный период в деловой сфере, сможете упорядочить комму-
нальные вопросы, успешными окажутся переговоры в банках. На работе осте-
регайтесь ошибок.

РАК
У вас рождаются новые идеи, одна лучше другой. Если вам кажет-
ся, что каких-то знаний недостаточно, то сейчас самое время начать 

учиться. Удачный период для командировок и путешествий. Новые повороты в 
жизни могут быть связаны с зарубежной темой. Если вы хотите начать что-ли-
бо новое, то близкие люди вас поддержат в этом. В семье – стабильность и 
гармония.

ЛЕВ
Возможно, пришло время менять работу, делать карьеру или разви-
вать собственный бизнес. В данный момент вас ждет удача в финан-

совых вопросах. Конечно, волшебства ожидать не приходится, но у вас будет 
возможность делать то, что в ваших силах. Также важна тема отношений. Если 
вам кажется, что все идет не так, как вам хотелось бы, то от души выговоритесь. 
На пользу пошла бы какая-то поездка в выходные.

 
ДЕВА
Вы будете понимать людей с полуслова, сумеете продемонстрировать 
окружающим свою заинтересованность, поэтому, возможно, удастся 

установить выгодные деловые контакты. Свободные представители знака смо-
гут встретить свою симпатию. Слишком много внимания будет требовать домаш-
няя жизнь. Особенно, если в семье есть школьники. Не исключено, что в выход-
ные возникнет необходимость отправиться за покупками. На работе вы будете 
авторитетом, к вашему мнению станут прислушиваться.

ВЕСЫ
Скоро снова придется сидеть за школьной партой, чтобы пополнить 
свои знания. Подумайте, компетентны ли вы в вопросах, которые 

будете решать. На работе возможен стресс – может быть, придется принимать 
окончательное решение. Делайте это без эмоций. Конец недели будет удачным 
для домашних работ. Вложитесь в благоустройство жилища, купите предметы 
для обновления интерьера. 

СКОРПИОН
В выходные дома будет много дел, но все будет удаваться. Устройте 
праздник близким людям, совместные мероприятия вас еще больше 

сблизят. Важны отношения со второй половинкой. Коммуникация будет интен-
сивная, возможны ссоры, которые можно решить путем беседы. У свободных 
представителей знака возможен романтический настрой. Будьте осмотрительны 
в финансовых вопросах. 

СТРЕЛЕЦ
В эти дни вы будете крутиться как белка в колесе, и в какие-то 
моменты будет трудно контролировать ситуацию. Не беритесь за 

дополнительные обязанности, лучше концентрируйтесь на заработке и новых 
проектах. Если будете серьезно работать, возможен рост доходов. В выход-
ные радость принесет поездка, особенно, если вы поедете куда-то с любимым 

человеком.

КОЗЕРОГ
Вы с особой тщательностью подходите к любой работе, ваш труд 

будет достойно оплачен. Возможно, вам предложат участвовать в каком-либо 
новом проекте. Выходные посвятите хозяйственным заботам, у вас это будет 
легко получаться. В сердечных делах ожидайте приключений.

ВОДОЛЕЙ
Интересные идеи относительно заработка. Не упускайте различные 
возможности, но не соглашайтесь на предложения, предварительно 

их не обдумав. В выходные можете порадовать себя, купить хорошую космети-
ку или качественные духи, но в тратах будьте осмотрительны.  Если появляются 
проблемы, ваш жизненный опыт поможет вам справиться с ними.  

РЫБЫ
Хорошее время для того, чтобы делиться опытом. Интерес к эзоте-
рике и изучению физиологии. В сердечных делах возможны переме-

ны и приключения. Если у вас есть вторая половинка, то делитесь всем, что вы 
считаете дорогим. Выходные проведите на природе.
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- Здравствуйте. Надевайте бахилы и привязывайте 
ниточкой зуб к двери. 
- Но доктор, я думал вы стоматолог... 
- Видишь этот диплом? Давай здесь думать буду я!

Почему каждую новую зубную пасту всегда реко-
мендуют только девять из десяти стоматологов? Кто 
этот десятый, которому постоянно всё не нравится?

-Лена, рисовая диета – это когда можно только 
отварной рис. 
-Что, совсем без ничего? 
-Ну, да 
-И соли нельзя? 
-Нельзя 
-И приправ? И соевого соуса? 
-Нет, нельзя. Именно в этом весь смысл, именно это 
в итоге приведёт к результату! 
-К какому? (грустно глядя в окно) К суициду?....

- Почему не слышно анекдотов про чукчу? 
- А кому они интересны после того, как появи-
лись анекдоты про депутатов и сенаторов?

- Как дела? 
- На ту же букву, что и хорошо.

Учительница старой советской закваски, закончив 
чтение, спрашивает первоклашек:  
- Итак, дети, чему нас учит «Сказка о рыбаке и 
рыбке»? Машенька?  
Мизерная первоклашка отвечает:  
- Сказка учит нас, что неуемный рост потребле-
ния в современном капиталистическом обще-
стве неизбежно приведет человечество к эко-
логической и гуманитарной катастрофе!

Встречаются два охотника, один и спрашивает: 
- Слушай, а как тебе удалось медведицу завалить? 
А второй отвечает: 
- Да как всегда: цветы, шампан-
ское, конфеты и ласка...

В приемном покое: 
- Что с вами случилось? 
- Меня жена бросила. 
- Ну и стоило из-за этого прыгать с третьего этажа? 
- Я не прыгал.

- В жизни каждой женщины есть три активных пери-
ода. 
- Какие же? 
- Первый, когда она действует на нервы сво-
ему отцу, второй – мужу, третий – зятю.
 
Жена супругу: 
- От тебя несёт женскими духами. 
- Согласись, это лучше, чем мужскими.

Разговор двух подруг. 
- Ну, как твой муж? 
- Ой, я так счастлива! С тех пор, как поже-
нились, мы ещё ни разу не поссорились. 
Хоть бы и второй день прошёл так же!

- Папа, а ты хотел бы попасть в сказку? Хотел бы 
сражаться с драконом, с Кощеем, с Бабой Ягой? 
- Видишь ли, сынок, после того, как я 
пошёл на работу и женился, я, можно ска-
зать, живу в этой самой сказке.

Сержант – новобранцу: 
- Кем были на гражданке? 
- Налоговым инспектором. 
- Будете по утрам кричать «Подъём!» 
- Почему я? 
- Вы привыкли к ненависти.

В полиции: 
- Горящие огнём глаза, страстное дыхание, сильные 
руки, пружина в штанах… 
- Гражданка, а ещё какие приме-
ты вы запомнили у грабителя?

Идут соревнования по плаванию со связанными 
руками и ногами. 
Все тонут, а Чапаев плывет. Почти доплыл до проти-
воположного берега и начал кругами ходить. Петька 
подбегает: 
– Василий Иванович, что с вами? 
– Правое ухо судорога свела!..

Жена в постели с тобой должна кричать 
и стонать, поэтому я стараюсь регуляр-
но напоминать ей перед сном о том, сколь-
ко я зарабатываю и сколько нам нужно 
отдать в этом месяце за электричество.

АНЕКДОТЫ

ИЗ ВОПРОСОВ ВЕНТСПИЛЧАН НА ОФИЦИАЛЬНОМ ПОРТАЛЕ: VENTSPILS.LV:
Я заметила, что везде, куда ни глянь, практически на всех улицах между брусчаткой разрослась трава. Никто 
её не выпалывает. Таким образом наш город выглядит неухоженным и неряшливым. Когда-то траву тщательно 
пропалывали.  Почему сейчас этого больше не делают?  
ОТВЕЧАЕТ УЧРЕЖДЕНИЕ САМОУПРАВЛЕНИЯ «КОММУНАЛЬНОЕ УПРАВЛЕНИЕ»:
(..) Островки натуральной брусчатки пропалываются регулярно. Улицы, которые покрыты бетонной брусчаткой, 
очищаются механизировано, а улицы с натуральной брусчаткой пропалываются выборочно, в зависимости от 
того, где больше всего выросла трава.  
ПРИМЕЧАНИЕ РЕДАКЦИИ: 
Думается, что решение могло бы быть в создании какой-нибудь специальной Службы надзора за травой (ZUD), 
подведомственной «Коммунальному управлению».  Или, возможно, непосредственно в подчинении мэра горо-
да? Тогда можно было бы квалифицированно, профессионально и компетентно определить – где действитель-
но трава самая высокая, чтобы «выборочно» можно было её выполоть из щелей брусчатки, так сказать, ману-
ально…  И посылать на место происшествия специальную Аварийную бригаду по прополке травы (ZRAB). 
Прежде всего, конечно, специально созданная комиссия должна разработать положения для ZUD и ZRAB, 
классификатор определения высоты травы, а также утвердить правила прополки травы.  И тогда, кто знает, лет 
через пять, совместными усилиями ZUD и ZRAB, при участии городских властей, эта фундаментальная пробле-
ма для города будет, наконец-то, решена.
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и в остальной Латвии число родственников Кришьяниса 
Валдемарса достигает почти 200 человек.  Заслуга Харалда 
в том, что он был одним из самых активных в поисках и 
постепенном сборе этого числа родственников, организо-
вав после восстановления независимости Латвии уже около 
десяти слётов семьи. Все они проходили в родной сторо-
не Харалда, в Ройском крае, то есть, недалеко от Пуняс 
в бывшей Арлавской волости, где и родился Кришьянис 
Валдемарс.  

ТЯЖЕСТЬ ПОЧЁТНОЙ ФАМИЛИИ 
В созданном Харалдом генеалогическом древе семьи 

можно найти многих мужчин с сильными именами: Екабс, 
Янис, Мартиньш, Петерис, Дидрикис… С разницей в 164 года 
в Курземе на свет появился и Кришьянис Валдемарс, и это 
первенец Харалда и его жены Йоланты. Никем особо не побу-
ждаемый, молодой человек отозвался на известный призыв 
своего старшего брата по имени – «Латыши, идите в море!», 
в Энгуре получил диплом судоводителя, работал на танкерах, 
у берегов Норвегии участвовал в монтаже ветряных генера-
торов. Однако верх взяла скорее всего врождённая художе-
ственно-творческая струна, и теперь он после дополнитель-
ной учёбы в Англии является востребованным мастером 
высокого класса по реставрации антикварных автомобилей, 
заказы к которому приходят даже из-за рубежа.   

«Как родители мы хорошо осознавали, что, дав такое имя, 
мы возложили на сына дополнительную ответственность, 
чтобы носить его с честью. Нетрудно себе представить, како-
во это жить и работать с таким именем и фамилией в городе, 
где есть улица, аллея или учреждение с таким же названием. 
Среди людей, которые помнят, что был ледокол «Кришьянис 
Валдемарс».  Такие улицы есть не только в Риге, но и во 
многих местах в Курземе. И в Талсинском крае даже один из 
городов называется Валдемарпилс», – Харалдс заметил, что 
родственники  достаточно скромные и умные, чтобы не свя-
зывать эти факты непосредственно со своей биографией и 
не использовать в корыстных целях.      

«Когда наш Кришьянис был ещё маленьким, из расска-
зов своих родителей, из литературы и прессы мы знали уже 
достаточно много, за какие ценности в личной и обществен-
ной жизни выступал наш далёкий родственник, и мы были 
полны решимости познакомить с ними с детства и нашего 
сына.  Не заставляя его – упаси Бог! – кого-то копировать или 
кому-то подражать, мы только направляли сына, чтобы он 
жил согласно принципам поведения Великого Кришьяниса. 
И делать это не столько словами, сколько примером свой 
жизни и проделанной работы, с верой в честную и добропо-
рядочную жизнь, что я через поколения перенял от своих, а 
значит и далёких предков Кришьяниса. Очень надеюсь, что 
это оказало влияние не только на сына, но и на его млад-
ших сестёр Байбу и Дарту, так как они вышли в жизнь со 
зрелым умом.  Хочется верить, что даже изменив фамилию, 
как это бывает в жизни женщин, дочери в сердце останут-
ся верными ценностям Валдемарсов, как это я наблюдал в 
других ответвлениях семьи Валдемарсов.  Отлитый в бронзе 
живой Валдемарс символично к этому нас призывает. Мы не 
являемся его потомками в биологическом значении, но про-
должаемся в духовных генах определенно», – встреченный 
в доме «Янькални» посёлка Рудес, во дворе построенного 
собственными силами и силами семьи дома, окруженный 
посаженными им деревьями, Харалдс позволяет себе быть 
сентиментальным.    

ВСТРЕЧЕННЫЙ В БУЛДУРИ ДУХОВНЫЙ 
РОДСТВЕННИК 

«Родство с духовным гигантом, конечно, – большая честь. 
Но, на мой взгляд, гораздо важнее этого обязанность быть 
достойным уважаемой фамилии и традиций семьи», – 
Харалдс как само собой разумеющееся прежде всего отно-
сит этот принцип к себе, так как получил его в наследство 
от отца, простого малоземельного крестьянина Калтене 
Жаниса Леонса, а он, в свою очередь, от своего отца.   

Харалдс признаёт, что с литературными трудами, мораль-

Честь быть в родне с Валдемарсом

ными и этическими ценностями, описанными в его публици-
стических работах, со взглядами Кришьяниса Валдемарса 
на народное хозяйство и политику Харалдс ближе познако-
мился, когда учился Булдурском садоводческом техникуме, 
когда практически случайно взял с собой в общежитие книгу 
«Kr. Valdemara rakstu izlase» («Избранное Кр. Валдемарса»). 
Это книга, изданная Издательским фондом военной литера-
туры в 1938 году, была подарена ему отцом на окончание 
обязательной военной службы в Даугавпилсе. В годы совет-
ской оккупации томик, считавшийся тогда антигосударствен-
ным, прятали в Калтене, на чердаке частного дома отца, так 
как на титульном листе были изображены портреты Карлиса 
Улманиса и генералов Латвийской армии.   

«Я был приятно удивлён, обнаружив, что выраженные в 
этой небольшой книжечке взгляды похожи на советы, дан-
ные мне отцом, только в гораздо более широком контексте. 
И что по сути являются вечными принципами честной жизни 
и работы на благо народа, а не в своих корыстных целях. Мы 
имеем обыкновение их забывать, а Кришьянис Валдемарс 
нам напоминает, что их необходимо соблюдать, так как 
другие ведут в тупик», – Харалду хотелось верить, что эти 
выводы сквозь столетия сохранила вся его семья. И чтобы 
получить этому подтверждение, возникла идея продолжить 
исследовательскую работу Ройского музея по идентифика-
ции принадлежащих к семье.   

ВАЛДЕМАРС, НЕ ПРОХОДИ МИМО ВАЛДЕМАРСА! 
«Не хотелось смириться с мыслью, что мы, Валдемарсы, 

где-то в Риге, Лиепае, Вентспилсе, Талси или в Рое, как чужие 
проходим мимо друг друга, хотя у нас общие корни и, воз-
можно, похожее мышление.  Что нам было бы интересно для 
начала поделиться впечатлениями хотя бы в бытовом понима-
нии», – Харалдс с радостью вспоминает, что это чувство еди-
нения посчастливилось ощутить уже во время первой встречи 
семьи в конце девяностых годов, и оно раз от разу только уси-
ливалось.  Тем во время таких встреч хватает не только жен-
щинам, но и мужчинам, и они, как в своё время и их далёкий 
родственник, имеют обыкновение говорить долго, красноречи-
во и остроумно. Предание гласит, что Кришьянис Валдемарс 
ушёл из жизни в Москве с улыбкой на лице… 

Другая характерная черта прежних Валдемарсов – это соз-
давать многодетные семьи. У отца Кришьяниса Валдемарса 
было десять детей, из которых из-за болезней выжили толь-
ко трое. В свою очередь Харалдс как средний ребёнок рос в 
семье, где было семеро детей, четверо остались здесь же, в 
Рое, а трое живут в соседних краях.  И когда кому-то из них 
предстоит серьёзная работа или нужно отметить праздник, 
то, как говорит Харалдс, «все собираются по свистку».    

ТЕ, С ВОЗДУШНЫМИ КОРНЯМИ, НЕ ЛАТЫШИ 
Харалдс после техникума и учёбы на агрономическом 

факультете Латвийской сельскохозяйственной академии рабо-
тал главным агрономом в колхозе “Ройупе», был руководите-
лем овощеводческого комплекса, а в последние тридцать лет 
отвечает за водное хозяйство в предприятии самоуправления 
«Rojas DzKU» и в течение нескольких созывов как депутат 
краевой думы решает вопросы, связанные с его развитием. 

«Я допускаю, что сработаться со мной бывает и легко, и 
тяжело. В семье Валдемарсов было много кузнецов, кото-
рые на работе не должны были тянуть резину, а ковали 
железо, пока горячо.   Таким же резким и острым на язык но 
способным признаться в шутке и найти взаимный компро-
мисс, могу быть и я.  К тому же не только на работе, но и во 
взаимоотношениях. Мой дед тоже был кузнецом, от него в 
«Янькални» сохранился выкованный им более ста лет назад 
инструмент для очистки брёвен, так называемый «скобель» с 

тиснёной стальной печатью 
“J. Valdemārs”. Так и я, как и 
мой предок, на каждую мною 
выполненную работу смело 
ставлю печать со своим име-
нем, потому что выполнил 
её по совести, и мне никогда 
в жизни не придётся за неё 
стыдиться.  Согласно ситуа-
ции своей эпохи, Кришьянис Валдемарс в своё время призы-
вал – «протяните руку своим братьям во тьме и ведите их к 
свету». Сейчас ситуация другая, но я и на работе, и в обще-
нии с близкими и даже незнакомыми людьми прежде всего 
спрашиваю – могу ли я вам как-то помочь?  И по-настоящему 
радуюсь, если могу помочь. Потому что недостаточно того, 
что у человека есть струна добродетели, она должна начать 
вибрировать, чтобы в ответ зазвучали и другие.  Не хочу и 
не могу говорить плохих слов о своей родине Латвии, как это 
делают другие. Если больно Латвии, то больно и мне. 

Несколько десятилетий назад, в разгар приватизации, мы, 
семеро детей, после смерти родителей делили немного гек-
таров отцовской земли в каменистом, но престижном месте 
в Калтене, недалеко от моря. И сделали это без всякой нена-
висти и причинения вреда друг другу. Тогда почему нельзя 
сделать то же самое, по-человечески разделив хотя и жал-
кое, но тем не менее скопленное в советское время богат-
ство всему народ?  Почему его присвоила небольшая часть 
не умных, а бессовестных людей?», – Харалд становится 
эмоциональным, задавая этот риторический вопрос. 

 «Рискуя стать непопулярным среди по меньшей мере 
части соотечественников, всё же позволю себе сказать 
– меня глубоко обижает и даже раздражает то, что горят 
свои и чужие люди –  такие вы, такие мы, латыши – свар-
ливые, завистливые, неуживчивые, трусливые и коварные.  
Тогда хочется кричать – нет, мы не такие! Настоящих латы-
шей нашёл, к ним обращался, уважал независимо от обра-
зования и состоятельности и побуждал к свету Кришьянис 
Валдемарс, будучи сам одним из них. Если бы пришлось 
выбирать эталон латыша, то я проголосовал бы именно за 
него. Не потому, что у нас родственные связи, а в знак при-
знания того, что проповедуемые им духовные ценности и 
советы по народному хозяйству годными для своего народа 
признали столетия. Те, кто живут здесь и презирают землю 
отцов – по сути, а не по происхождению или этнической 
принадлежности – являются латышами, у которых на этой 
земле только воздушные корни», – учившийся садоводству 
Харалдс допускает, что пример Валдемарсов по сохранению 
корней семьи и уходу за её кроной будет побуждением тому, 
чтобы и в других местах в Латвии возродились и разраста-
лись проверенные поколениями ценности. Потому что без 
них мы погибнем. 

Семья деда Яниса: у жены Анны на коленях отец 
Харалда Жанис Леонс, рядом стоит дед вентспил-
чанина Сандриса Валдемарса Карлис Рихардс.

Выкованное дедом сто лет назад орудие труда по-прежнему острое.

Харалдс и Йоланта Валдемарсы с деть-
ми Дартой, Байбой и Кришьянисом.

Отец 
Харалда 

Жанис 
Леонс в 

Латвийской 
армии. 

Подразделение кузнецов в Царской армии в городе 
Тверь в России во время Первой мировой войны. Во вто-
ром ряду (в центре под вывеской) дед Харалда Янис.
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Лето неумолимо подходит 
к концу – время отпусков 
закончилась, как для взрос-
лых, так и для детей и моло-
дёжи. Кому-то пора возвра-
щаться на работу, самым 
младшим – в детские сады 
и школы. Но так и хочется 
продлить ощущение лета… 
Одно решение есть, как про-
длить лето волшебством 
тёплой и красивой летней 
ночи! Какое? 

О дин из вариантов 
– это вечер 30 
августа, когда в 
11 местах в горо-
де Вентспилсе 

– на площадках, в скверах и 
на улицах – пройдёт очень 
популярная среди жителей 
Вентспилса вечерняя прогул-
ка «В другом свете».  На сей 
раз центральное место вечер-
ней прогулки, конечно, возле 
нового концертного зала. 
Здесь прозвучат классиче-
ские произведения и совре-
менные эстрадные произведе-
ния в стиле джаза, популяр-
ные произведения мировой 
музыки, выступит латышская 
певица азербайджанского про-
исхождения Лейла Алиева и 
флейтистка Иева Рутентале. 
Ночные огни и звуки гонга 
будут вибрировать на площа-
ди Яунпилсетас, фото-купание 
возле нового фонтана «Зонт», 
кривые зеркала на аллее 
Лайкраксту, а для детей мир 
перевернётся с ног на голо-
ву на Мельничной площади, 
где их ждут многочисленные 
познавательные, увлекатель-
ные и интерактивные аттрак-
ционы.  Видеопроекция зданий 
и деревьев полностью изменит 
ландшафт Ратушной площа-
ди, а Рыночная площадь в эту 
ночь станет главным местом 
ночного бала. Играть диско 
там будет профессиональ-
ный скрипач, а музыка бала 
под открытым небом будет 
звучать на стиральной доске! 
Здесь также можно будет вкус-
но поесть и попить! Будет и 
ди-джей, и танцы до полуно-
чи в стиле folk/rock вместе с 
группой “Rahu the Fool”. Но это 
ещё не всё!  

В свою очередь в субботу 
вечером, 31 августа – тради-
ционная «Ночь древнего огня». 
Она в этом году пройдёт в 
двух местах, которые к тому 
же будут находиться недале-
ко друг от друга – на крутом 
берегу Сталдзене и на пляже 
в Лиепене. В Сталдзене с 21 
часа выступит любимый наро-
дом певец Юрис Хиршс и 
ансамбль песни “Ventiņ”. Вечер 
пройдёт под свет двух огней, 
с возможностью насладить-
ся чаем и музыкой, а кульми-
нацией мероприятия станет 
огненное шоу на берегу моря. 
В свою очередь в Лиепене 
мероприятие начнётся с 20.30. 
Будет и ритуал ночи древнего 
огня, символизирующий готов-
ность заботиться о Балтийском 
море, о сохранении природных 
ресурсов для своего и буду-
щих поколений.  Так как про-
гноз погоды обещает тёплый 
и чудесный вечер, насладимся 
волшебством звёздной ночи, но 
обязательно возьмите с собой 
и какой-нибудь тёплый джем-
пер. Пригодится. 

Наслаждайтесь 
волшебством 
летней ночи КЕРОСИНОВЫЕ ЛАМПЫ 

И ПОЧТОВЫЕ ГОЛУБИ 
В августе 1909 года Вентспилсская дума 

утвердила контракт с фирмой «Brahļi Kahn» 
об электрическом освещении улиц и покуп-
ке у барона фон Остензакен участка земли 
на набережной Венты для строительства 
электростанции. Пока электричества еще 
нет, объявлен конкурс (торг) на освещение 
улиц керосиновыми лампами, и дума реши-
ла присвоить это право еврейскому торговцу 
Фридлендеру. 

Начаты работы по строительству нового 
здания женской гимназии, а также реаль-
ной школы. 

3 и 10 августа в Вентспилс прилетели два 
почтовых голубя с латунным и алюминиевым 
кольцом на ногах, на каждом кольце – шифр, 
состоящий из букв и цифр. Пока не нашлись 
адресаты или владельцы, голубей держат 
в «Римской гостинице» на улице Ужавас 
(«Вентспилс апскатс»). 

АМЕРИКАНСКОЕ САЛО 
И ДЕШЕВАЯ НЕФТЬ 

В августе 1919 года в Вентспилсе нем-
цев больше нет, наступило мирное время. 
Но нужда ощущается везде, так как для вос-
становления нормальной торговли не хвата-
ет ресурсов. Для того чтобы хоть как-то спа-
сти положение, в Вентспилс прибыл паро-
ход «Виндавец», который привез из Лиепаи 
большой груз американского сала. Его можно 
получить лишь по карточкам, по 4,50 рубля 
за фунт (1 фунт – неполные полкилограм-
ма). Городское правление пыталось уговорить 
лиепайчан снизить цену, так как большинству 
вентспилчан это не по карману, но лиепайские 
предприниматели остались непреклонны. 

Из Лиепаи привезено также 200 пудов 
нефти (1 пуд – 16 кг) на продажу владельцам 
моторных лодок. Эта нефть стоила в три раза 
дешевле, чем предлагаемая местными тор-
говцами топливом, поэтому стала хорошим 
подспорьем для рыбаков. Городское руковод-
ство выразило надежду, что «рыбаки, учиты-
вая бесконечную нужду, в которой находятся 
жители, пойдут навстречу малообеспеченным 
горожанам и будут продавать камбалу по сни-
женным ценам». («Вентспилс авизе».) 

ПРАЗДНИК ПЕСНИ И СМЕРЧ
4 августа 1929 года в Вентспилсе прошел 

Северокурземский Праздник песни. Прибыли 
хоры из Дундаги, Пуняс, Попервале, 
Валдемарпилса и Ногале, несколько кол-
лективов из Талси; с учетом самих вентспил-
чан и окрестных хоров в празднике приняли 
участие 18 хоров, в которых было более 300 
участников, а также оркестр Вентспилсского 
2-го пехотного полка из Лиепаи. Для того 
чтобы облегчить сообщение с Вентспилсом 
тем гражданам, которые хотели бы посе-
тить праздничные концерты, организаци-
онный комитет обеспечил автосообщение 
между Пилтене и Вентспилсом. За концерта-
ми духовной и классической музыки в еван-
гелически-лютеранской церкви последовала 
праздничная кульминация – концерт объе-
диненного хора в Луна-парке, а перед этим 
праздничное шествие от гимназии через весь 
город до места проведения. Главный дири-
жер праздника – Теодорс Рейтерс. Концерт 
в Луна-парке посетили более 3 тысяч вент-
спилчан. 8 августа было открыто регуляр-
ное автосообщение с Кулдигой по понедель-
никам, средам и пятницам. Выезд от кио-
ска Ванграва («круглый киоск») в 5:00 утра; 
обратно из Кулдиги – в 16:00. 

Августовские хроники минувших лет

Возле Овиши наблюдались несколько 
смерчей (тайфунов). «Огромные воронки 
словно вырастали из моря и тянулись до 
самых облаков, двигаясь с большой скоро-
стью в разных направлениях. Это явление 
в Балтийском море является чрезвычайно 
редким». («Вентас Балсс».) 

НЕБЕСНЫЕ СОКОЛЫ, ЛАКОМСТВА 
С ВОЗДУХА И ЛЮБИТЕЛЬНИЦЫ 
ПОЛЕТОВ 

6 августа 1939 года тысячи вентспил-
чан отправились на праздник авиации на 
Вентспилсском аэродроме. В демонстрации 
полетов участвовали летчики полка авиа-
ции айзсаргов на 5 самолетах, летчики аэро-
клуба на 2 самолетах, а также двухмест-
ный планер, который пилотировал помощник 
командира полка авиации айзсаргов капи-
тан Димза. «Прекрасна была игра в возду-
хе, во время которой зрители могли наблю-
дать за имитацией сражения двух против-
ников. Не хватало лишь пулеметного огня, и 
картина воздушного боя была бы полной. В 
демонстрации сражения участвовали меха-
ник Швалбе и командир взвода Биедриньш. 
Высший пилотаж продемонстрировал коман-

дир взвода Цауне, а зрители, затаив дыхание, наблюдали 
захватывающие фигуры – петли, перевороты и разворо-
ты. С восхищением зрители следили за полетами меха-
ника Струберга через ворота на высоте всего несколь-
ких метров. Интересной была демонстрация полета пла-
нера. Двухместный планер аэроклуба – единственный 
в Латвии, привезен из-за границы месяц назад. Самый 
большой интерес у публики вызвал прыжок с парашю-
том. Сержант Зиракс (которому всего 19 лет) в самолете 
под командованием капитана Димзы поднялся приблизи-
тельно на 600 м, и публика наблюдала, как от самолета 
отделилось тело человека, как раскрылся парашют, и как 
Зиракс со скоростью 6 м в секунду приближался к земле. 
Организаторы праздника позаботились и о сладостях 
для детей, которые выбрасывались с самолетов. Когда 
летели выброшенные из самолета пакеты со сладостя-
ми, дети, крича от восторга, бегом кидались собирать 
лакомства. Программа завершилась катанием публи-
ки. Оказалось, что самые страстные летчицы – это жен-
щины, которые составили большую часть пассажиров». 
(«Вентас Балсс».) 

ПОДЪЕМ СОВЕТСКОЙ КУЛЬТУРЫ 
11 августа 1949 года в кинотеатре «Айна» (на улице 

Пилс) начал играть камерный оркестр – за час до начала 
сеанса. «Оркестр энергично работает над произведения-
ми советских композиторов, которые обрабатывает руко-
водитель оркестра Калниньш. Исполнены и получили при-
знание слушателей «Марш демократической молодежи» 
Новикова, «Здравствуй, Москва!» Лиепиньша и «Песня о 
Родине» Дунаевского. В ближайшее время оркестр даст 
концерты в колхозах». 

В Вентспилсской библиотеке создан детский читальный 
зал, которым руководит комсомолка Фелша. «В библиоте-
ке почетное место занимают труды великих русских рево-
люционеров и публицистов В. И. Ленина, И. В. Сталина, 
Н. Г. Чернышевского и др. Важное место занимают также 
работы русских и латышских классиков и молодых, про-
грессивных писателей – лауреатов Сталинской премии. 
Особенного внимания удостоились молодые советские 
писатели – лауреаты Сталинской премии А. Саксе, В. 
Лацис, Я. Судрабкалнс, А. Упитис, А. Григулис. Коллектив 
библиотеки постарался не отставать от подъема всей 
советской культуры». («Брива Вента».) 

Вентспилсский луна-парк. Здесь прошли различные крупные мероприятия, в том числе,  
Северокурземский Праздник песни 1929 года.

Автобус «Вентспилс–Кулдига» на остановке возле киоска.

AS “BALTIC COAL TERMINAL”

Dzintaru iela 39b, Ventspils

+371 63634000

info@balt iccoal.com

AS “BALTIC COAL TERMINAL” 
Vienīgais specializētais slēgtā tipa 
ogļu pārkraušanas termināls Eiropā

Vismodernākās videi draudzīgas 
ogļu pārkraušanas tehnoloģijas

Pilna spektra ogļu 
pārkaušanas pakalpojumi



№. 32 (124)  30 авг уста 2019 года4  /  Актуально

ТЕСТ

Сфере здравоохранения 
требуется 144 млн евро 
Для того чтобы продолжить реформы в 
сфере здравоохранения, в следующем 
году необходимо 144 млн евро – 58,9 млн 
евро для обеспечения доступности услуг 
здравоохранения и 24,3 млн евро – на 
лечение и диагностику онкологических 
заболеваний. 

Сниженный НДС на овощи 
и фрукты сохранится
Министерство земледелия обещает, что 
будет сохранена сниженная ставка НДС 
5% на характерные для Латвии овощи, 
фрукты и ягоды и после 2020 года, до кото-
рого установлена такая ставка. Совет по 
сотрудничеству организаций сельскохозяй-
ственников уже дискутирует о необходимо-
сти применять сниженную ставку НДС и к 
другим продуктам повседневного пользо-
вания, особенно к мясным продуктам. 

БПБК задержало мэра 
Огрского края Хелманиса 
Бюро по предотвращению и борьбе с 
коррупцией задержало председателя 
Огрской краевой думы Эгился Хелманиса, 
который, возможно, используя служебное 
положение в корыстных целях, мошенни-
ческим путем получил финансовые сред-
ства самоуправления – 855 евро, предо-
ставив подложный больничный лист. 

Больше всего денег 
обнаружилось в Министерстве 
земледелия под руководством 
СЗК 
Больше всего средств – 30,73 млн евро 
– в результате пересмотра расходов в 
бюджете 2020 года было изыскано в 
Министерстве земледелия, которым ранее 
длительное время руководил Союз зеле-
ных и крестьян. В Министерстве образова-
ния и науки – 4,6 млн евро, в Министерстве 
финансов – 3,14 млн евро. Всего удалось 
изыскать потенциальный ресурс в размере 
93,7 млн евро. Совет по фискальной дис-
циплине призывает правительство сокра-
тить расходы еще на 94 млн евро. 

Правительство не позволит 
Рижской думе жить за счет 
государства 
По причине разбазаривания средств пар-
тией «Согласие» и фиктивной занято-
сти членов упомянутой партии в госу-
дарственном бюджете необходимо преду-
смотреть 72 млн евро, чтобы дотировать 
предприятие «Ригас сатиксме». Позиция 
Рижской думы считает, что это нормаль-
но, но правительство планирует изменить 
порядок, чтобы и за бесплатную перевоз-
ку российских пенсионеров в Риге не при-
ходилось платить всем жителям Латвии. 
Коалиция также ищет способы получить 
обратно от Рижской думы упомянутые 72 
млн евро. 

Не хватает педагогов: сотни 
свободных вакансий 
Незадолго до начала учебного года в 
краях Латвии более 500 вакантных мест 
для педагогов. Ситуация в будущем ста-
нет еще более драматичной, так как 
большая часть учителей приближаются 
к пенсионному возрасту. Наиболее остро 
нехватка педагогов ощущается в Риге, где 
вакантно 385 мест. 
 
31% врачей старше 60 лет 
В Латвии 31% практикующих врачей стар-
ше 60 лет, среди них 17% старше 65 
лет. Почти 59% врачей старше 50 лет. 
Удельный вес молодых специалистов 
очень низок – всего 20% врачей в возрас-
те до 35 лет, от 35 до 45 лет – всего 10%.

Чакша покинула «зеленых» 
Бывшая министр здравоохранения Анда 
Чакша, которая руководила сферой в 
период правления «чемпиона добрых 
дел» – зеленых крестьян, вышла из 
Латвийской партии зеленых и стала чле-
ном партии «Единство».

НОВОСТИ ЛАТВИИ

Самоуправления четырех краев обратились к президенту государства Эгилсу Левитсу, премьер-министру Кришьянису Кариньшу и 
депутатам Сейма, а также к Латвийскому союзу самоуправлений и даже к консилиуму ОГСН Латвийской академии наук с требовани-
ем незамедлительно остановить продвижение территориальной реформы в нынешнем варианте, разработанном Министерством 
окружающей среды и регионального развития (VARAM). Этими четырьмя самоуправлениями руководят те политические силы, кото-
рые изначально противились существующей правительственной коалиции и особенно всему тому, что она планирует реализовать и 
что идет вразрез с существующим порядком, за который держатся печально известные «чемпионы добрых дел». Письмо отправили 
самоуправления Вентспилса, Елгавы, Даугавпилса и Резекне, которыми руководят Союз зеленых и крестьян и представители партии 
«Согласие». К тому же, в случае Вентспилса не исключено, что свой вклад внес и город во главе с большим другом «зеленых кре-
стьян» – партией «Латвии и Вентспилсу», руководитель которой длительное время остро критикует планируемую реформу и лично 
никогда не рассматривал край как территорию, имеющую потенциал. 

Последние дни августа балуют нас по-настоящему летней жарой, и согласно про-
гнозу на следующие десять дней, и выходные порадуют нас ясным небом и тёплой 
погодой.  

В Вентспилсе, на улице Дурбес, завершились объемные работы по 
реконструкции, которые длились с конца лета прошлого года. Сообщение 
полностью восстановлено, однако обнаружились некоторые недочеты, 
которые всегда в таком городе, где все приведено в порядок, кажутся 
невозможными. Тем не менее, специалист по надзору за строительством 
обнаружил отдельные проблемы и некачественно выполненную рабо-
ту. Можно с облегчением вздохнуть, недочеты небольшие, ограничивать 
сообщение больше не потребуется. Теперь строитель ООО «CTB», кото-
рый производил работы, должен исправить ошибки, в связи с чем воз-
можны кратковременные локальные ограничения движения. 

Наслаждаемся бабьим летом!

В субботу метеорологи обещают 
+ 20 градусов тепла, а 1 сентя-
бря, которое в этом году выпа-
дает на воскресенье, воздух в 
Вентспилсе прогреется до + 24 

градусов. И первые школьные дни – поне-
дельник и вторник, ещё обещают быть жар-
кими. Согласно прогнозу Gismeteo, ожида-
ется до +26, +27 градусов жары. Но, начи-
ная со среды, резко станет прохладнее, и 

воздух прогреется только + 21, + 19 граду-
сов. В конце следующей недели ещё ожида-
ется последний летний привет – будет + 22 
градуса тепла, а также небольшой дождь, и 
тогда лето закончится. Долгосрочный про-
гноз на месяц свидетельствует о том, что 
уже в середине сентября температура резко 
понизится и в свои права вступит осень. 
Поэтому давайте ещё наслаждаться летни-
ми радостями, пока погода нас балует. 

Края, которыми руководят «зеленые крестьяне» и 
«Согласие», требуют остановить территориальную реформу

А вторы письма выражают мне-
ние, что они представляют 
четыре административно-тер-
риториальные единицы, кото-
рые охватывают сельские 

территории без городов, успешно доказа-
ли свое развитие и экономический рост, 
и хотят «демократической и плавной реа-
лизации реформы с учетом трех условий: 
принципа добровольности, оценки выпол-
ненных и невыполненных в ходе прежней 
реформы задач в группах краев, четкого 
представления в отношении критериев при-
влечения финансирования в период после 
реформы». 

С момента предыдущей территориальной 
реформы прошло десять лет, руководитель 
Вентспилсского краевого самоуправления 
Айварс Муцениекс называет их успешными. 
Он упоминает свой и еще три края как осо-
бенно позитивные примеры на карте Латвии, 
которые «доказали, что являются краями, 
которые обеспечивают равномерное разви-
тие территории, выполняют функции, дове-
ренные самоуправлению, и предоставляют 
жителям качественные услуги». 

«Теперь хочется задать важный вопрос 
представителям власти: зачем нужно разру-
шать систему в тех самоуправлениях, кото-
рые работают хорошо, почему это нужно 
делать в то время, когда в стране сотни 
нерешенных вопросов? Может быть, это 
амбиции отдельных проживающих в Риге 
людей, тех, кто не понимает, что происходит 
в сельских краях, как они содержатся, какие 
инвестиции привлечены и насколько удачно 
реализуются проекты?» – такой вопрос зада-
ет А. Муцениекс. 

Член представляемого им политическо-
го объединения, представитель Латвийского 
крестьянского союза и долголетний предсе-
датель Елгавского краевого самоуправле-
ния Зиедонис Цауне назвал VARAM буль-
дозером, который слепо идет вперед только 
потому, что реформу якобы необходимо реа-
лизовать. «Пока что никто в министерстве не 
выслушал аргументов, почему мы, как сель-
ские территории, усматриваем риски в раз-
витии, если нас присоединят к городам, не 
предоставил конструктивного видения того, 
как будут распределяться ресурсы в отрас-
лях, чтобы вселить уверенность, что на эту 
тему ведутся дискуссии, что об этом дума-
ют». Министр проводил встречи и побывал, 
например, в Вентспилсском краевом самоу-
правлении, однако после этого уже прозву-
чала критика в адрес министра и рефор-

мы. К тому же, в письме все четыре края 
акцентируют внимание на том, что они не 
выражают лишь свои интересы, а «в интере-
сах жителей призывают с пониманием отне-
стись к солидарному мнению упомянутых 
самоуправлений». 

Свое мнение не замедлил высказать и 
обвиняемый в тяжких преступлениях пред-
седатель Вентспилсской городской думы 
Айварс Лембергс, который сослался на 
некий выполненный будто бы по заказу думы 
соцопрос, в котором убедительное большин-
ство вентспилчан отметили, что не поддер-
живают объединение города и края, подоб-
ное мнение, по словам А. Лембергса, имеют 
и жители края. По его мнению, самым логич-
ным решением было бы говорить о формате 
центров развития, которых в данном случае 
могло бы быть два – Вентспилс и Лиепая. 

После реконструкции на улице 
Дурбес обнаружена халтура

Н есмотря на то что улица вроде 
бы приведена в порядок, в 
отдельных местах продолжа-
ют работать, на дороге имеют-
ся предупреждающие знаки. 

Многие удивляются, ведь только что доро-
гу ремонтировали. По словам Инги Иевини, 
представителя Вентспилсского свободного 
порта, который является заказчиком работ, 
улица Дурбес – это один из участков про-
екта развития подъездных путей, реализуе-
мого Управлением Свободного порта, пере-
стройку которого, согласно плану, нужно 
завершить в этом году. «За всеми стро-
ительными работами тщательно следят 
специалисты по надзору за строительством, 
которые контролируют, осуществляет ли 
строитель работу качественно и в соответ-
ствии со строительным проектом. Если кон-
статированы несовершенства, строитель в 
определенный срок должен их исправить 
за свой счет. Поэтому в отдельных случа-
ях Управление Вентспилсского свободного 
порта получает вопросы от жителей, поче-
му по завершении работ что-то еще ремон-
тируется. Это происходит потому, что каче-

ственное выполнение работы так же важно, 
как ее своевременное завершение», – пояс-
нила И. Иевиня. 

Реконструкция улицы Дурбес началась в 
сентябре прошлого года. Работы необходи-
мо было завершить в течение шести меся-
цев, не считая технологического перерыва, 
то есть во второй половине июля. Теперь, 
когда работы окончены, специалист по над-
зору за строительством обнаружил несколь-
ко мест, где работы не произведены в соот-
ветствии с проектом или произведены нека-
чественно. Несмотря на задержку и то, что 
еще ведется работа по устранению недоче-
тов, сообщение на улице Дурбес восстанов-
лено, однако необходимо считаться с веро-
ятными кратковременными ограничениями 
движения локального характера, предупре-
дила представитель Свободного порта. 

В ходе реконструкции на всей протяженно-
сти улицы было восстановлено асфальтобе-
тонное покрытие, построены или восстанов-
лены пешеходные дорожки и велодорожка, а 
также дождевая канализация, установлено 
новое освещение. На перекрестке с улицей 
Дикю был установлен новый светофор, изме-

нена организация движения по полосам на 
перекрестках улицы Дурбес с улицами Дикю, 
Рупниецибас и Звайгжню. Строительные 
работы проводило ООО «CTB», которое в 
ходе конкурса предложило цену ниже 1,240 
млн евро. 

Тем временем завершилась и реконструк-
ция улицы Курземес стоимостью 3,26 млн 
евро, где никаких проблем и жалоб констати-
ровано не было. Здесь работы осуществля-
ло ООО «VIA». 

Улица Курземес – один из важнейших 
подъездных путей к Вентспилсскому порту и 
индустриальным территориям, так как соеди-
няет Вентспилс с шоссе A10 из Вентспилса в 
Ригу. На участке протяженностью 2,4 км 
от улицы Маза Курземе до улицы Эмбутес 
была полностью перестроена конструкция 
дорожного покрытия, в том числе, дожде-
вая канализация, а также создано новое, 
энергоэффективное, регулируемое освеще-
ние. Установлены новые дорожные знаки, 
новые электронные информационные табло 
с указанием веса автомашины и скорости, 
отдельное табло, на котором отмечены дан-
ные о температуре воздуха и силе ветра. 
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Из 9 проверочных матчей 
лишь два в Вентспилсе 
БK «Вентспилс» начал сессию пред-
сезонных проверочных игр, в ходе 
которой планируется провести 9 мат-
чей, но лишь два из них пройдут на 
своем поле – 28 августа против БK 
«Jūrmala/Betsafe» и 21 сентября про-
тив BC «Астана». Вход свободный. 

Медали на чемпионате мира 
Угальские мастера велотриала 
успешно стартовали в двух турах 
чемпионата мира. В элитной группе 
Арвис Дермакс сначала был вторым, 
а на следующий день одержал побе-
ду, однако в сумме все же остался 
вторым. Третьим в своей группе стал 
Марцис Мейерс. 

Плесниекс попытается 
поднять 410 кг 
На предстоящем чемпионате 
мира по тяжелой атлетике, кото-
рый пройдет в середине сентя-
бря, Артурс Плесниекс, входящий в 
Вентспилсскую олимпийскую сбор-
ную, надеется улучшить свой резуль-
тат и поднять в сумме как мини-
мум 410 кг. Такой результат станет 
для спортсмена большим преиму-
ществом в борьбе за олимпийскую 
путевку, сказал тяжелоатлет в интер-
вью агентству LETA.

Арентс в Польше преодолел 
5,61 метра 
Лучший результат сезона на состя-
заниях в Польше продемонстриро-
вал прыгун с шестом Марекс Арентс. 
Вентспилчанин одержал победу с 
результатом 5,61 м. Правда, до нор-
матива чемпионата мира не хва-
тает еще 10 см. Сейчас путевка в 
Доху имеется у четырех вентспил-
чан – Арниса Румбениекса, Мадары 
Паламейки, Роландса Штробиндерса 
и Руслана Смолонского. 

У вентспилчан – бронза 
на чемпионате Латвии 
На прошедшем на Луцавсале чем-
пионате Латвии представители вент-
спилсского клуба по керлингу Эва 
Мартинсоне и Райдо Блумбергс в 
смешанных парах завоевали брон-
зовые медали. Другой вентспилс-
ский дуэт – Агита Пуриня и Андрис 
Падревицс заняли 7-е место. 

Лучший в Мадоне 
В пятом туре чемпионата Латвии 
в группе M17+, прошедшем в 
Мадоне, победу одержал Маркусс 
Валдманис, на финише опередив-
ший товарища по команде Роландса 
Поммерса. Второе место в классе 
крузеров в группе 12-16 лет занял 
Кристапс Аншицс. В группе B13 чет-
вертое место занял Армандс Браунс. 

Так в свое время говорил популярный латышский комик. 
Он не знал, что через десяток лет это выражение станет 
популярным в той сфере, которой при жизни актера еще 
не существовало. Сейчас многие копают, да еще как! 

Иногда кажется, что нет предела человеческому равнодушию, жестокости и безразличию. Время от времени мы ужасаемся, как где-
то в мире люди обходятся с ближними, но все чаще такие новости звучат и о наших соотечественниках. С приходом эры смартфонов 
мы достигли нового уровня равнодушия. Увидев аварию, пожар или другое несчастье с людьми, очевидцы чаще всего хватаются за 
телефон, чтобы снять происшествие и разместить видео в социальных сетях, а не звонят сразу в службы спасения. Это очень опас-
ная тенденция, отмечает Государственная полиция и Государственная пожарно-спасательная служба. 

Люди в Латвии становятся более равнодушными –  
аварию стремятся запечатлеть, а не вызвать спасателей…  

У чреждения безопасности подчер-
кивают, что с современным обще-
ством очень трудно работать – 
оно равнодушно и направлено 
на свои эгоистичные потребно-

сти. Вместо того чтобы помочь оказавшим-
ся в беде, люди пытаются искать мифиче-
ской славы – дескать, сниму, поставлю на 
«Фейсбук» или в «Инстаграмм», стану извест-
ным. К сожалению, люди забывают добавить 
еще одно слово – «печально известным»… 

КАЖДАЯ СЕКУНДА НА СЧЕТУ! 
Перевернувшаяся машина, в которой зажа-

ты люди, дымящийся автомобиль в кювете 

или полностью заблокированное движение 
транспорта, так как столкнулись две машины, 
которые не могли поделить дорогу и, глядя 
в телефон, не заметили приближение опас-
ности – это лишь небольшой перечень того, 
с чем ежедневно сталкиваются пожарные 
и полицейские, работая на месте происше-
ствия. Государственная пожарно-спасатель-
ная служба (ГПСС) в прошлом году получи-
ла 945, а в этом году уже более 500 вызовов, 
которые связаны с дорожными происшестви-
ями и оказанием помощи после них – спасе-
нием зажатых людей, приведением в порядок 
проезжей части после аварий или, например, 
ликвидацией утечки горючего. 

По словам начальника Управления 
Рижского региона ГПСС Андрейса 
Василевскиса, опыт показывает, что зачастую 
люди не знают или не умеют верно действо-
вать после таких происшествий. «Тенденция 
последнего времени свидетельствует о том, 
что люди, особенно те, кто проезжает мимо, 
предпочитают сначала фотографировать или 
снимать происходящее, но редко звонят по 
телефону 112. В любой беде важны секунды – 
насколько быстро были вызваны соответству-
ющие службы. Поэтому я призываю каждого 
стремиться оказаться первым, кто вызовет 
спасателей, а не первым, кто сделает фото», 
– отметил А. Василевскис. 

ПРЕДСТАВЬТЕ СЕБЯ НА ИХ МЕСТЕ
Каждый год на латвийских дорогах проис-

ходит около 20 000 дорожных происшествий, 
в этом году в них погибли уже 84 участни-
ка дорожного движения. Это на 10 человек 
больше, чем в прошлом году.  

Государственная полиция призывает каж-
дого задуматься о возможности подобной 
ситуации. Когда вы видите, например, маши-
ну в кювете, и рука уже тянется к телефо-
ну, чтобы начать съемку, задумайтесь, что в 
этой машине чьи-то мать, отец, сестра или 
брат, которым срочно необходима помощь, но 
никто не вызывает спасателей… Представьте, 
что в этой автомашине – вы, и вы видите, что 
вокруг люди, которые могли бы вам помочь, 
но не делают этого, а заняты съемкой…  

Если вы стали очевидцами происшествия, 
незамедлительно звоните по телефону 112! 
Все остальное в этот момент не имеет зна-
чения. 

Нужно лишь 
копать!

KТО ОНИ?
Копатели (их называют также черными 

археологами, «металлистами» и проч.) – 
это люди, которые ищут ценные предме-
ты в лесах и на полях с металлодетекто-
рами в руках. С тех пор как стало возмож-
но беспрепятственно приобрести детекторы 
(ранее приходилось изготавливать их само-
стоятельно), число энтузиастов значитель-
но выросло. Копатели специализируются в 
различных сферах: одни ищут монеты, дру-
гие – военные реликвии, третьи берут все, 
что попадется. Часто их пути пересекаются. 
Если искатель монет наткнулся на сгнивший 
немецкий карабин, он обменяет его у искате-
ля военных реликвий на пару пятилатовиков. 
Копатели с удовольствием контактируют, не 
стремясь к острой конкуренции. Встречаясь 
в баре за кружечкой пива, они сначала долго 
хвастаются своими трофеями, затем начи-
нается вечная и безнадежная дискуссия о 
том, какой детектор лучше. Одному нравится 
«X-Terra», другому – «Garrett» или «Fisher». 
Все эти устройства – достаточно дорогое 
удовольствие. Это элитарное хобби, которое 
окупается чрезвычайно редко.

ПРАВИЛА СУЩЕСТВУЮТ 
Копатели (речь идет о настоящих, опыт-

ных) соблюдают неписаные законы. 
Во-первых, они действуют, как коты: зака-
пывают разрытую ямку. Если детектор пока-
зывает объект, в том месте тщательно выре-
зают кусок дерна и кладут его рядом. Когда 
работа завершена, землю засыпают обрат-
но, а кусок дерна возвращают на место. Если 
легенды рассказывают об интересном объ-
екте, который находится на территории част-
ной собственности, сначала ведутся пере-
говоры с хозяином. На территории памят-
ников культуры нормальный копатель даже 
не появляется, не говоря уже о кладбищах. 
Если есть подозрение, что найдено что-либо 
значимое (например, древнее захоронение), 
приходится лишь тяжело вздохнуть, оста-
вить все как есть и сообщить специалистам 
в музей. Для искателей военных реликвий 
характерна немного странная и сомнитель-
ная привычка – найденный взрывоопасный 
предмет аккуратно положить в безопасное 
место (или вовсе не трогать), взять ноги в 
руки и анонимно позвонить саперам. 

ОПАСНО ЛИ ЭТО?
В принципе, нет. Правда, Курземский котел 

все еще напоминает о себе – леса до сих пор 
полны взрывных устройств. Однако не прихо-
дилось слышать, чтобы кто-нибудь подорвал-
ся в процессе работы. Другое дело, что быва-
ли случаи, когда люди подрывались, пытаясь 

р а з о б р ат ь 
найденное 
устройство, 
сидя на 
с к а м е еч к е 
возле дровя-
ного сарая. 
Почему возле сарая? Многие считают, что 
противотанковые гранаты лучше всего хра-
нить в дровянике – это наименее ценная 
хозпостройка, и не будет жаль, если взор-
вется. Они не учитывают, что деревянная 
ручка противотанковой гранаты гниет, после 
чего граната автоматически оказывается в 
состоянии готовности… Земля пухом этим 
искателям приключений. Разумный копатель 
отличает, например, «панцерфауст» от «пан-
цершрека» и домой их не несет! Кроме того, 
коллеги предупреждают друг друга об опас-
ных территориях. В наших краях когда-то 
это были, например, места возле зверохо-
зяйства и в лесу за «Шляпой Лембергса». 
Сейчас там все чисто. 

КРИМИНАЛЬНЫЙ АСПЕКТ
Учитывая то, что немецкая армия остави-

ла в Курземе огромное количество оружия и 
амуниции, не приходится удивляться тому, 
что некоторые пытаются нажиться на наход-
ках. Время от времени полиция находит 
какой-либо нелегальный арсенал или даже 
оружейную мастерскую. Найденное в земле 
оружие – это только силуэты, интересные 
и подходящие для коллекции кусочки ржав-
чины (если они специально не упакованы), 
однако, спрятанные на чердаке, они могут 
быть в хорошем состоянии. Такое оружие 
можно продать коллекционеру, но его нужно 
заранее деактивировать – сделать непригод-
ным для использования. Не все деактиви-
руют свои находки. Например, не так давно 
браконьер отстреливался от преследова-
телей шмайсером… Однажды все запасы 
будут найдены и конфискованы, но это про-
изойдет не так скоро. Нормальный копатель 
в таких делах не участвует, так как не желает 
проблем с законом. 

ДЕТИ УДАЧИ? 
Новички обычно думают так: «Куплю 

детектор и на следующее утро найду гор-
шочек с золотом». Но это не так. Во-первых, 
золото – это тот металл, который детекторы 
определяют хуже всего. Во-вторых, боль-
шинство таких горшочков уже найдены! До 
сих пор в нашем крае приходится слышать 
рассказы о том, как в девяностые годы 
будто бы нашли сундук с золотом на бере-
гу озера Тирукшу. Правда, и в наше время 
иногда попадаются монеты. Редкая серебря-

ная монетка может стоить хороших денег. 
Искатели монет в своей сфере ориентируют-
ся очень хорошо, так как используют катало-
ги, которые можно найти в интернете. Чаще 
всего они не желают ничего продавать и соз-
дают частные коллекции. 

ЗАКОНЫ НУЖНО СОБЛЮДАТЬ 
С 2013 года существует правило, что все 

найденные старинные вещи, датируемые 
периодом до XVII века включительно, явля-
ются собственностью государства. За ее 
присвоение грозит значительный денежный 
штраф. На территории памятников культуры 
(археологических) запрещен поиск каких-ли-
бо старинных вещей. Ну это каждому понят-
но. На территории частной собственности 
также необходимо проявлять осторожность 
– могут возникнуть проблемы с хозяином. 
Сложные правила, однако следует заметить, 
что нам еще повезло – во многих странах 
детекторы вообще запрещены! И в Латвии 
мы были на грани такого запрета. В период 
работы премьера Годманиса какие-то отмо-
розки вскопали место захоронения немец-
ких солдат, вызвав грандиозный скандал и 
на длительное время создав копателям дур-
ную славу. 

ЕЩЕ ЕСТЬ ЧТО КОПАТЬ 
Период расцвета для копателей уже поза-

ди. Самые большие коллекции принадле-
жат тем, кто с самодельными детекторами 
или даже примитивным щупом (металличе-
ская насадка на деревянной ручке для про-
щупывания земли) начали работать еще 
в восьмидесятые или даже семидесятые 
годы. Сегодня копателей так много, что они 
наступают друг другу на пятки. И связано 
это не только с их количеством, но и с тем, 
что, если какой-нибудь коллега, например, 
нашел заброшенный бункер в лесной чаще, 
можно с уверенностью сказать, что найти 
все предметы ему не удалось. Что-то неиз-
бежно будет упущено! Поэтому еще есть 
что копать. Скорее всего, в ближайшие годы 
толпа любителей, не соблюдающих никаких 
правил, поредеет, и останутся только ста-
рые копатели. Те, кто не доставляет про-
блем полиции, сотрудничает с работниками 
музеев и не оставляет за собой беспорядок. 
И, конечно, отличает панцерфауст от пан-
цершрека. 
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НОВОСТИ ВЕНТСПИЛСА

Jau kļavu lapas sārtojas, 
Un dzērves rindā kārtojas, 
Uz siltām zemēm dzērves trauc, 
Mūs visus šodien skola sauc!

• • •

Уже краснеют листья клёнов… 
людей в самом процессе обучения, дать уверенность, что всё 
освоенное за школьной скамьёй, позднее пригодится в жизни, а не 
будет положено на дальнюю полку, так как отметки же нужны роди-
телям и учителям, а не им самим.  Не затенили ли смысл и значе-
ние работы учителя бесконечные скандалы и проблемы, борьба 
за повышение зарплаты?  Разве неупорядоченность в управлении 
системой образования и неясность того, что, и главное, - как будет 
происходить с нашими школами и, говоря современным языком, 
сетью школ, существенно не уменьшили энтузиазм педагогов и 
желание делать свою работу от всего сердца? Трудно сказать, но 
в большей степени правда в том, что работа учителя – это не про-
фессия, а сознание своей миссии. Это миссия, без которой немыс-
лимо будущее наших детей и молодёжи. И хороший учитель будет 
таким всегда – даже в том случае, если есть трудности, даже тогда, 
когда отношение со стороны государства к профессии учителя, 
выражаясь дипломатично, могло бы быть лучше. 

И тем не менее, каким бы не было мнение о пессимистической 
ситуации в образовании Латвии, можно утверждать, что возможно-
сти будущего в нашей Латвии, а также в Вентспилсе есть. Латвия 
развивается, да, возможно, не так быстро, как нам хотелось бы, но 
мы идём вперёд. Молодые люди создают новые успешные пред-
приятия, продолжают своё образование, преуспевают в самых раз-
ных областях.  Да, не у всех получается, но никогда, наверное, не 
было такого Солнечного города, где бы все жили в счастье, мире и 
гармонии…  Так как многие вещи и события, как и развитие, зави-
сят также от самого человека – его силы воли, видения будущего 
и способностей.  

Сельская местность тоже всё больше становится тем местом, 
где у каждого деятельного и целеустремленного человека есть 
возможность жить, учиться и работать. Стереотипы о ненужно-
сти образования, которые до сих пор заставляли некоторых моло-
дых людей бросить школу, больше не в моде.  И они уже давно 
не имеют оснований. В Латвии ещё многое предстоит сделать, и 
именно поэтому необходимо молодое образованное поколение, с 
возможностями развернуться, проявить себя и реализовать самые 
большие планы на будущее. “Ventspilnieks.lv” поздравляет всех 
студентов, школьников, родителей и педагогов с Днём знаний и 
началом очередного учебного года! Удачи!  

Искренне ваша, “Ventspilnieks.lv”

Южный мол готов 
Работы на участке возле Южного мола, 
длившиеся почти год, успешно завершены. 

Исполнят камерную музыку 
В Большом зале концертного зала «Латвия» 
3 сентября в рамках Дней камерной музы-
ки пройдет концерт «Праздничные фанфа-
ры и гимны». 

Парусник из Исландии…
В яхтенном порту пришвартовался исланд-
ский парусник «Langskip», копия кора-
бля викингов. Корабль будет находиться в 
Вентспилсе до весны. 

…и из Польши 
В порт на один день причалил польский 
учебный парусник «Pogoria». Далее судно 
отправилось в Клайпеду и Гдыню. 

Реконструируют отделения 
Заключен договор о ремонтных работах в 
неврологическом и родильном отделениях 
больницы. Работа обоих отделений в пери-
од ремонта прервана не будет.  

Дом для детей
Дом на ул. Витолу, 21, реконструируется. 
Там будут жить дети, оставшиеся без попе-
чения родителей. Жители улиц Витолу и 
Берзу протестуют.  

Обокрал Курземский демоцентр 
Лишением свободы сроком на девять меся-
цев наказан некий мужчина, который дваж-
ды ограбил Курземский демоцентр, а также 
несколько магазинов, сотрудников магази-
на «Jāņa Rozes grāmatnīca» и посетителей 
Парвентского спортивного комплекса. 

Портал классической музыки 
В Музыкальной библиотеке можно бесплат-
но посетить портал классической музы-
ки «medici.tv». Портал специализируется 
на документальных видео, посвященных 
искусству танца и опере, а также предлага-
ет трансляции концертов. 

Новый директор
Директором 2-й средней школы назначена 
Инара Кейша. До сих пор она работала в 
Елгавской 2-й основной школе. 

Врезался в стену 
Некий водитель автомобиля «Volkswagen», 
находясь в состоянии алкогольного опья-
нения, врезался в стену автомойки, кото-
рая находится на перекрестке проспек-
та Лиелайс и улицы Лачплеша. В про-
исшествии пострадал человек, который 
в тот момент находился в помещении 
автомойки.  

Улица готова
Завершились работы по перестройке улицы 
Курземес. Они обошлись в 3,26 млн евро. 

Начинается прием заявок
На этой неделе начнется прием заявок на 
участие в кружках технологий Дигитального 
центра. Можно записаться в 23 кружка, 
занятия будут проводиться в 54 группах. 

Выставка литературы 
В главной библиотеке и Парвентской библи-
отеке можно осмотреть выставку литерату-
ры, которая посвящена 30-летней годовщи-
не «Балтийского пути». Экспозицию состав-
ляют книги, газеты и фотографии.  

Памяти Яны Море 
3 сентября в музее «Senču putekļi» состо-
ится памятное мероприятие «Верна морю, 
любви и Вентспилсу. Поэтессе Яне Море 
– 80». 

Летний лагерь
В четвертый раз прошел летний лагерь пра-
вославной церкви. Его темой в этом году 
стало «Православие в Европе».

Б ыло когда-то такое стихотворение Язепа Османиса, с 
которого начинался старый букварь первоклассника… 
Сменились буквари, как и многое другое в учёбе и про-
цессе обучения наших детей, но одно главное осталось 
неизменным: наступает 1 сентября – день, который явля-

ется не только первым днём первого осеннего месяца, но и первым 
школьным днём. Но в этом году ученики отправятся в школу в основ-
ном 2 сентября, таким образом продлив на один день школьные 
каникулы, но это сути не меняет – с сентября снова начинается девя-
тимесячный марафон учебного года.  

Более того, как бы пафосно это не звучало, но образование – 
это основа основ, чтобы сегодняшние ученики не потерялись в 
этой жизни. И только педагоги могут сделать всё возможное, чтобы 
школьники осознанно и целенаправленно выбирали образование. 
Так как только таким может быть выбор в пользу возможностей 
в жизни, в пользу будущего, выбор в пользу своей дальнейшей 
судьбы, в пользу успехов и перспективы в дальнейшей взрослой 
жизни. В 21-м веке ни одну жизненную сферу нельзя представить 
без знаний – и не только в какой-то конкретной области, не только 
в узкой специализированной сфере.  Сегодняшние молодые люди 
должны уметь и знать гораздо больше – необходимо уметь ориен-
тироваться в экономике, понимать современные технологии, кото-
рые вошли во все сферы жизни, пытаться искать новые и неожи-
данные решения даже в самой традиционной форме предприни-
мательской деятельности, или планируя свою жизнь. Наша моло-
дёжь этому учится, наша молодёжь это сможет, если только полу-
чит соответствующие знания и навыки. И тогда всё будет только в 
руках самих молодых людей.  

Несмотря на разногласия между педагогами и государством, 
угрозы забастовок и всякие другие проблемы, которые в послед-
нее время в основном связаны с системой образования в стране, 
1 сентября всё же по-прежнему праздничный день.  У педагогов, 
конечно, есть особая миссия – заинтересовать детей и молодых 
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реки Гауи в море. В антитоп неожиданно 
попал и Ужавский пляж в Вентспилсском 
крае – 203 единицы. Ранее в антитопе ока-
зывалось и Юркалне, но в последнее время 
здесь заботятся о приведении в порядок 
окружающей среды. 

Средний объем отходов на 42 площадях, 
подвергшихся оценке в рамках кампании 
«Мое море», в этом году достиг 211 еди-
ниц на каждые сто метров. «С одной сторо-
ны, по сравнению с предыдущим сезоном 
это улучшение. С другой стороны, учиты-
вая специфику нынешнего сезона, тот факт, 
что на каждый метр латвийского побережья 
приходится две единицы отходов, не внуша-
ет оптимизма, – отмечает Я. Улме. – К тому 
же, этот объем очень отстает от заявленной 
правительством в 2016 году цели добить-
ся, чтобы на каждые 100 метров прибреж-
ной зоны приходилось всего 140 единиц 
мусора». 

Больше всего загрязняет окружающую 
среду пластмасса и полимеры. Эти мате-
риалы составляют в среднем 57% всего 
загрязнения. Еще 12% – бумага и картон, 
а также изделия из металла, стекла и кера-
мики. Однако в последнее время увеличил-
ся объем пластмассовых мешочков на пля-
жах, что вызывает особенное беспокойство. 
В этом году впервые обнаружено большое 
загрязнение изоляционными материалами 
из пенопласта, чаще всего на курземских 
пляжах. Эти материалы оказываются на 
пляжах в ходе деятельности судов и рыб-
ной ловли. 

В ходе кампании «Мое море» с 2012 года 
при помощи методологии Программы окру-
жающей среды ООН осуществляется мони-
торинг за отходами, засоряющими море. 

Среди самых чистых пляжей – Овиши, 
среди самых 
грязных – 
Ужавский 
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обязанность он делегирует своему заместителю, депутату 
Вентспилсской думы Янису Витолиньшу. В свою очередь, 
Витолиньш, взяв на себя данную функцию, нарушает положе-
ние об Управлении Свободным портом, так как он имеет право 
выполнять эту функцию лишь в отсутствие председателя, то 
есть Лембергса. 

- Значит, отсутствие Лембергса имитируется? 
- Именно так. В заседаниях правления участвуют восемь 

членов, и все знают, что Витолиньш имеет право руково-
дить заседанием только в случае, если Лембергс в нем не 
участвует. Однако Лембергс участвует, обсуждает, оказывает 
влияние и голосует по вопросам, обсуждаемым на заседа-
ниях Свободного порта! Это неуважение к принципам хоро-
шего управления государством. Это увечие портит репута-
цию Свободного порта, не соответствует интересам право-
вого государства и общества. Для меня, как члена правле-
ния Свободного порта, такая дикость неприемлема. Поэтому 
с первого заседания правления я потребовал от правления 
Свободного порта предоставить обоснование, почему прав-
лением руководит лицо, которое обвиняется в тяжких престу-
плениях?! Почему думающей правовыми категориями, рас-
суждающей с учетом интересов государства части правления 
навязывается удовлетворение личных интересов и амбиций 
Лембергса, что возможно, лишь нарушив порядок, установ-
ленный нормативными документами.  

- Как до этого момента реагировало Управление 
Свободного порта и члены правления на ваши 
возражения? 

- По-разному. Представители Вентспилсской думы в прав-
лении Свободного порта вообще не считают, что со сменой 
половины членов правления, как это произошло в текущем 
году, нужно переизбирать председателя правления и замести-
теля. Так сказать, они – члены правления на всю жизнь, более 
того, Лембергс – председатель на всю жизнь! Никакие запре-
ты государственных учреждений его не касаются! Лембергс 
«отсутствует», хотя физически на месте, участвует и прини-
мает решения по вопросам, включенным в повестку дня засе-
даний правления! Остальные три представителя министерств 
считают, что эту проблему нужно решить при помощи измене-
ний в положении об Управлении Свободным портом. 

- Kакие изменения необходимо внести в данное 
положение? 

- Я подал в Министерство сообщения предложение о том, 
что председателем правления может быть лишь такое лицо, 
которое может выполнять свои обязанности в правлении в 

Вентспилсский свободный порт должен 
действовать согласно европейским правилам
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«отсутствует», если он не выполняет должностные обязан-
ности, то он теряет право голоса. Нужно вписать в положе-
ние и то, что для всех очевидно, а именно: если ты «отсут-
ствуешь», то не можешь голосовать, даже если участвуешь в 
заседании правления. 

- Вас не пугает, что вентспилчанам такие предложения 
могут показаться придирками к конкретному лицу? 

- Тогда у меня возникает встречный вопрос. Это не бессо-
вестно со стороны конкретного лица – Лембергса? Положение 
вступит в силу, и это бесстыдство будет остановлено! Что 
касается придирок. Разве кто-либо из вентспилчан может 
отправиться в концертный зал «Латвия», не купить билет на 
концерт, сесть в кресло и, если кто-нибудь придет с билетом, 
заявить, что он отсутствует, поэтому он не обязан освобо-
ждать место?! 

- Вы иронизируете? 
- Да, иронизирую. Иногда ирония по поводу происходящего 

абсурда позволяет людям раскрыть глаза. Президент Украины 
Володимир Зеленский и при помощи сатиры сумел поразить 
коррумпированную власть в своей стране! 

- Что о ваших действиях говорит управляющий 
Вентспилсским свободным портом Имантс Сормулис? 

- Кажется, он начал понимать, что прежняя непрозрачная 
система использования финансов, других ресурсов, а также 
оказания услуг в Свободном порту – существенный недоста-
ток, который угрожает репутации порта. В результате сотруд-
ничества с моей стороны, как члена правления Свободного 
порта, и отдельных коммерсантов в порту удалось доказать 
конфликт интересов Управления Свободного порта и нару-
шения конкуренции, убытки, которые возникают не только у 
коммерсантов, но и у самого Управления Свободного порта. 

- Это означает, что инициатива Министерства сооб-
щения о регуле ЕС 2017 года о системе предоставления 
услуг в портах и правилах о соответствии духу и требо-
ваниям прозрачности финансовой деятельности портов 
поступила как раз вовремя!

- Нет! Она запоздала! На самом деле она позволяет кон-
статировать, что все прежние регулы ЕС, латвийские законы 
и нормативы, которые говорят о портовых выплатах, эффек-
тивной конкуренции, прозрачном и недискриминирующем 
коммерсантов управлении портами, предотвращении кон-
фликта интересов – длительно игнорировались. В упомя-
нутой вами регуле ЕС ясно сказано, что Управление порта 
должно обсуждать с пользователями порта все существенные 
вопросы, которые в интересах порта и коммерсанта. Теперь 
я знаю, что во многих случаях этого не происходит. Это осоз-

нанная, плохая политика. С удовольстви-
ем встретился бы с пострадавшими 

коммерсантами и выслушал пробле-
мы в сотрудничестве с Управлением 
Вентспилсского свободного порта, 
чтобы помочь их решить.

- Значит, есть надежда, что в 
Вентспилсском свободном порту 

коммерсантов ожидает улучшение 
возможностей работы, более честная 

конкуренция!  
- Да. Будем надеяться. Однако перемены сами собой не 

наступят. Управление Вентспилсского свободного порта про-
анализировало несколько раз упомянутую нами регулу ЕС 
и официально признало, что все, о чем в ней говорится, в 
Вентспилсском свободном порту полностью соблюдается. 
Декларируется, что для деятельности коммерсантов условия 
достойные, что имеют место обсуждения с другими заинтере-
сованными в деятельности порта лицами. Дескать, все в луч-
шем виде. 

- Вы верите этому?
- Пока нет причины верить. До сих пор в течение двух 

лет, когда вместе с депутатами меньшинства Вентспилсской 
городской думы, будучи заинтересованными лицами, мы 
обращались в Управление Свободного порта, даже по вопро-
сам, касающимся безопасности вентспилчан, мы получали 
лишь отказы! Поэтому то, как оценивает себя Управление 
Свободного порта, нужно оценивать очень критически. 

- Kакие еще проблемы Свободного порта предотвратят 
ожидаемые изменения в положении? 

- Как я уже упоминал, Министерство сообщения хочет укре-
пить влияние государства в деятельности и принятии реше-
ний в Управлении порта. Ожидается, что это обеспечит более 
эффективное использование ресурсов, хорошее управление 
и уменьшит самоуправство местной власти, которая не обе-
спечивает всем равные возможности. Будут усилены нормы, 
которые способствуют открытости информации о финансовых 
показателях и маркетинге Свободного порта. Будет определе-
но, что занятые в Управлении обязаны сообщать о противо-
правных действиях или бездействии. Я удовлетворен тем, что 
в проект изменений в положении об Управлении Свободного 
порта Министерство сообщения включило мое предложение, 
которое предполагает, что впредь будет введен срок полно-
мочий членов правления Свободного порта – пять лет. И все 
же это намерение, которое в жизни практикуют или игнори-
руют люди. Поэтому важно, какие люди находятся у власти в 
самоуправлении. 

Спасибо за интервью! Оно вселяет веру в то, что предста-
вители правительства Кришьяниса Кариньша в правлении 
Вентспилсского свободного порта действуют в соответствии с 
ценностями, декларируемыми правительством, то есть высту-
пают за законность и справедливость. 

Суд, рассматривающий дело Айварса Лембергса, неоднократно констатировал нарушения – и открытое неуважение к судьям, и созна-
тельную задержку прений. Суду следует не налагать штраф на лицо, которое уплатит его и глазом не моргнув, а отправлять под стра-
жу минимум на сутки. Такая процессуальная санкция сократит возможность задержки уголовного процесса, комментирует в интервью 
BNN Юрис Юрисс, прокурор по делу Айварса Лембергса, обвиняемого в тяжких преступлениях.

Прокурор: за неуважение к суду надо не 
штрафовать, а отправлять под стражу

СУТКИ ЗА РЕШЕТКОЙ?
Юрисс подчеркивает, что штрафные санк-

ции Уголовно-процессуального закона недо-
статочно эффективные. Людям с толсты-
ми кошельками выгоднее заплатить штраф, 
чем как-то иначе понести ответственность 
за открытое неуважение к суду. А если бы 
процессуальные санкции предусматривали, 
к примеру, лишение свободы, то это помогло 
бы в продвижении процесса, так как обвиняе-
мая сторона, скорее всего, не захочет прово-
дить сутки за решеткой.

«Конечно, обязательно должна быть гра-
дация, какие процессуальные санкции и за 
какие нарушения полагаются. Например, за 
открытое неуважение к суду или сознатель-
ную задержку уголовного процесса», — ком-
ментирует прокурор.

«ПРЕДСТАВЛЕНИЕ» ЛЕМБЕРГСА 
В СУДЕ МОЖЕТ ОТЛОЖИТЬ 
РАССМОТРЕНИЕ УГОЛОВНОГО 
ДЕЛА ЕЩЕ НА ПОЛГОДА

Сейчас Лембергсу назначен государствен-
ный юрист Геннадий Иванкин. Параллельно 
Лембергс сам сообщил, что своим новым 
адвокатом выбрал Айво Лейманиса.

Лейманис раньше уже представлял инте-
ресы Лембергса, но тем не менее ему необ-
ходимо дополнительное время, чтобы озна-
комиться с материалами дела, к тому же 
Лейманис подчеркнул, что до 2 августа он в 
отпуске, а сентябрь у него загружен.

«Суд распечатал график Лейманиса, и по 
нему получается, что свободны только суб-

бота и воскресенье», — отмечает прокурор. 
Юрисс эту ситуацию комментирует так:

«Фактически Лембергс заключил согла-
шение с таким адвокатом, который реаль-
но не может прийти в суд. Это свидетель-
ствует о сознательной задержке судебного 
разбирательства».

Назначенный государством адвокат 
Иванкин сказал, что ему нужно где-то полго-
да, чтобы ознакомиться с материалами дела. 
По словам Юрисса, это значит, что в этот 
период судебные заседания не будут прохо-
дить. «Похоже, что прогноз может сбыться, и 
заседание может быть отложено на несколь-
ко месяцев, так как у Лембергса якобы нет 
защиты. Поэтому сторона гособвинения бьет 
тревогу».

Для того чтобы еще больше не запустить 
ситуацию, по мнению Юрисса, суду следу-
ет строже рассмотреть частичное участие 
защиты или то, как выдаются адвокатские 
ордеры, и при двух адвокатах запрещать их. 
Это позволит избежать сознательной задерж-
ки уголовного процесса. «Параллельно надо 
принимать назначенного государством адво-
ката, что поможет избегать повторения таких 
ситуаций», — считает прокурор.

ГОТОВАЯ СИСТЕМА?
«Судебное разбирательство сейчас задер-

живается под предлогом поиска защиты. Хотя 
зачатки этого сценария мы уже наблюда-
ли ранее. По мнению гособвинения, одна из 
адвокатов, вопреки смыслу закона, на каждое 
заседание суда абсолютно необоснованно 

начала подавать отдельный ордер», — ком-
ментирует ситуацию с адвокатом Лембергса 
Ириной Кауке Юрисс.

Кауке участвовала и в досудебном про-
изводстве, и в судебном с самого начала. 
Однако в последние месяцы адвокат, по сло-
вам Юрисса, создавала искусственный сце-
нарий: сознательно записывалась на ордеры, 
которые якобы относятся к отдельным речам 
для прений. Так Лембергс мог оправдываться, 
что Кауке – не полноценная его защита.

«Наш прогноз подтвердился после того, 
как адвокат Раймондс Крастиньш сообщил об 
уходе по болезни. Получается, что Лембергс 
остался без защиты, поскольку Кауке якобы 
не полноценная защита Лембергса из-за мно-
гих ордеров. В этом сторона гособвинения 
видит злой умысел. Почва готовилась созна-
тельно – с целью задержки уголовного про-
цесса с отговоркой о поиске защиты».

Выполнение процессуального порядка 
(выдача ордеров), по его мнению, не может 
быть иллюзорным, оно должно быть обуслов-
лено законом и реальной необходимостью 
и не должно допускать задержки уголовного 
процесса.

Юрисс считает, что если вопрос защиты 
так и не решится, тогда приговор по делу 
Лембергса можно будет услышать не раньше 
чем через два года.

«Важно понять, что мы хотим не ограни-
чить, а сделать более эффективным обеспе-
чение защиты. Надо понимать, что и потер-
певшим оказывается юридическая помощь, и 
у потерпевших есть право на завершение уго-

ловного процесса в разумные сроки».

В ЛАТВИИ НЕ ДОЛЖНА ВОЗНИКАТЬ 
СИТУАЦИЯ, КОГДА АДВОКАТЫ 
ОПРАВДЫВАЮТСЯ СВОЕЙ 
ЗАНЯТОСТЬЮ

«Нас настораживает опубликованное в 
NRA мнение председателя Латвийского сове-
та присяжных адвокатов Яниса Розенбергса 
о том, что в процессе против Лембергса 
будет практически невозможно найти адвока-
та. NRA в статье приводит слова Розенбергса 
о том, что в сфере уголовного права в Латвии 
ежедневно заняты около 350 адвокатов, и 
50-70 из них регулярно участвуют в судебных 
разбирательствах».

Но если ситуация настолько усугубилась, 
как утверждает NRA в интервью Розенбергса, 
тогда государство должно рассматривать этот 
вопрос «глобально» и, возможно, надо ввести 
институт государственных адвокатов, отмеча-
ет Юрисс.

По мнению Юрисса, в Латвии при таком 
большом количество адвокатов не должна 
возникать ситуация, когда они оправдыва-
ются своей занятостью и невозможно найти 
адвоката, который бы мог постоянно присут-
ствовать на заседаниях.

Следует отметить, что в процессе против 
Лембергса Розенбергс защищает предприни-
мателя Ансиса Сормулиса. 

Симона Шьядите, BNN
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Честь быть в родне  
с Валдемарсом

Ж  и т е л ь 
Ройского 
к р а я 
лично на 
открытие 

памятника приехать не смог, 
но заметил, что в прессе 
об этом факте было образ-
но сказано: Кришьянис 
Валдемарс, латыш, про-
писался в Вентспилсе.  И 
точно, в строчках из книги 
«Kr. Valdemāra rakstu 
izlase», где можем прочесть, 
что в документах, конкретно 
в свидетельстве об оконча-
нии Лиепайской гимназии, 
он уже в 1854 году упомянут 
как гражданин Вентспилса. 
Сейчас, на 710-й юбилей 
города, в честь которого и 

установили этот памятник, 
он не должен был здесь 
«прописываться», он как 
полноправный гражданин 
этого города просто вернул-
ся, чтобы остаться навечно 
на набережной Венты.  

Но Харалдс, конеч-
но, только один из при-
надлежащих к семье 
Валдемарсов.  На остав-
ленном автором памятни-
ка Миервалдисом Полисом 
на скамейке свободном 
месте рядом с бронзо-
вым Кришьянисом как род-
ственник и однофамилец 
мог бы сесть и вентспилча-
нин Сандрис, а в Курземе 

Всего через несколько дней начнется новый учебный год. Так как в этом году 1 сентября – День 
знаний приходится на воскресенье, то уходящее лето подарило школьникам еще один выходной 
день. Но уже в понедельник дети во всей Латвии с цветами в руках отправятся в школы, чтобы 
сесть за парты – кто в первый раз, кто в очередной. В Вентспилсе этот день станет особенным для 
344 ребятишек, которые пойдут в 1-й класс. 

В этом учебном году серьезной проблемой во всей Латвии 
стала нехватка учителей. По подсчетам Министерства обра-
зования и науки, в начале учебного года имеется 500 вакан-
сий педагогов. Правда, в этом нет ничего нового – тревожные 
звоночки звучали и в прежние годы. Педагогов приглашают 
на работу и в образовательные учреждения Вентспилса – 
в соответствии с информацией на портале Вентспилсского 
управления образования, незадолго до начала учебного года 
было доступно 15 вакансий, и это немало. Однако хорошая 
новость в том, что уже с сентября минимальная зарпла-
та педагогов за полную ставку вырастет с 710 до 750 евро 
в месяц. Правда, еще неизвестно, будут ли деньги на при-
бавку к зарплате и в следующем году. Остается лишь наде-

Среди самых чистых 
пляжей – Овиши, среди 
самых грязных – Ужавский 

Вентспилсский свободный 
порт должен действовать 
согласно европейским 
правилам

- Весной вы, поми-
мо обязанностей депута-
та Вентспилсской город-
ской думы, стали испол-
нять и обязанности члена 
правления Вентспилсского 
свободного порта. Как 
вы оцениваете деятель-
ность Свободного порта 
по прошествии первых 
месяцев, проведенных в 
должности? 

- Дела обстоят не так безо-
блачно, несмотря на то, что 
прежний состав руковод-
ства Вентспилсского свобод-
ного порта имел обыкнове-
ние публично превозносить 
свои достижения. Поэтому 
многие вентспилчане, веро-
ятно, будут удивлены, когда 
услышат, что Министерство 
сообщения этим летом объ-
явило о публичном обсужде-
нии изменений в положении 
о Вентспилсском свободном 
порте, чтобы реформировать 
модель управления портом. 
Используя данную возмож-
ность, и я, как представитель 
Министерства финансов в 
правлении Вентспилсского 
свободного порта, подго-
товил ряд предложений, 
чтобы создать новую версию 
положения. 

- Каковы ваши пред - 
ложения? 

- Они фокусируются 
на проблемах, с которы-
ми в своей деятельности в 
Вентспилсском порту сталки-
ваются многие предприятия в 
сфере транзита и логистики. 
Не секрет, что деятельность 
Управления Вентспилсского 
свободного порта не прозрач-

на, оно высокомерно относит-
ся к депутатам меньшинства 
Вентспилсской городской 
думы. Такое отношение про-
тиворечит регуле ЕС от 2017 
года о системе предоставле-
ния услуг порта, духу правил 
и требованиям о финансо-
вой прозрачности в портах, а 
также требованиям управле-
ния OECD. Я подал предло-
жения о разумном процессе 
организации работы и при-
нятия решений на уровне 
правления Вентспилсского 
свободного порта и управле-
ния. Я выдвинул также чет-
кое требование, которое не 
допускает, чтобы в должно-
сти председателя правления 
Свободного порта находи-
лось неподходящее лицо. 

- Вы хотите сказать, что 
председатель правления 
Вентспилсского свободно-
го порта Айварс Лембергс 
не подходит для этой 
должности? 

- То, что депутат 
Вентспилсской городской 
думы Лембергс не подходит 
для этой должности, уже в 
2007 году постановила про-
куратура, а позднее много-
кратно подтвердил Рижский 
окружной суд. Обе эти судеб-
ные институции запретили 
Лембергсу занимать долж-
ность председателя прав-
ления Вентспилсского сво-
бодного порта. До сих пор 
Лембергс этот запрет обхо-
дил, так как не руково-
дит заседаниями правле-
ния свободного порта. Эту 

Как каждый год в середине лета, этим летом прово-
дилась кампания «Мое море», в ходе которой экс-
перты вместе с единомышленниками отправляются 
в поход вдоль морского побережья Латвии, от Литвы 
до Эстонии, чтобы выяснить, какие пляжи наиболее 
чистые, а какие можно считать самыми грязными. На 
этот раз в оба ранга попали два пляжа Вентспилсского 
района – среди чистейших пляж в Овиши, а в антитопе 
оказался Ужавский пляж. Правда, два года назад среди 
пяти чистейших был и Сталдзенский пляж, но сейчас 
его нет даже среди 14 самых чистых. 

По словам 
а в т о -
ра идеи 
прове -
д е н и я 

кампании и ее организа-
тора, руководителя Фонда 
образования в сфере окру-
жающей среды Яниса 
Улме, несколько лет подряд 
самым чистым пляжем ста-
новился пляж Абрагциема 
в Энгурском крае, одна-
ко в этом году он оказал-
ся в топе лишь на треть-
ем месте. Лавры победи-
теля на сей раз достались 
Энгурскому центральному 
пляжу, где мусора было 
собрано меньше всего – 
45 единиц в радиусе ста 
метров. К тому же, еще 
четыре года назад он был 
среди трех самых загряз-
ненных пляжей Латвии! 
Упорство самоуправле-
ния позволило радикаль-
но изменить ситуацию. На 
втором месте – пляж Лаучу 
акменс в Лимбажском рай-
оне – 53 единицы, а на 
одну единицу больше было 
на уже упоминавшем-
ся пляже Абрагциемса. 
Организаторы кампании 
подчеркивают, что позитив-
ная новость в том, что в 
топе самых чистых в этом 
году – целых 14 пляжей. 
В топ попадают лишь те 
пляжи, на которых число 

единиц мусора не превы-
шает ста. Пляж Овишу с 87 
единицами занимает деся-
тое место. 

Ранее на вершине топа 
был и Сталдзенский пляж 
Вентспилса. Его посещают 
много местных жителей, а 
также отдыхающие из раз-
личных краев. Летом людей 
особенно много, поэтому 
не приходится удивляться 
тому, что и отходов много. 
Ранее удавалось поддер-
живать чистоту, но в этом 
году Сталдзенского пляжа 
в топе нет. Два года назад 
на сто метров здесь было 
58 единиц отходов, в 2016 
году – 87, а в этом году – 
видимо, более 100. 

В свою очередь, самы-
ми грязными считаются 
пляжи, на которых более 
200 единиц мусора в ради-
усе ста метров. Если ранее 
лидером в антитопе был 
Даугавгривский пляж в 
Риге, то в этом году его 
превзошел пляж Каросты 
в Лиепае – 1188 единиц. 
Заброшенное место очень 
понравилось тем, кто 
любит на отдыхе выпить и 
покурить, кто после себя 
оставляет много пластмас-
сы и других отходов. Третье 
место делят пляж в Вецаки 
и пляж в месте впадения 

Прокурор: Лембергс 
должен быть 
отправлен под стражу

Августовские 
хроники 
минувших лет

«Чёрные археологи» 
продолжают 
копать

Самоуправления СЗК 
и «Согласия» хотят 
остановить реформу

Мы пригласили для беседы нового члена правления 
Вентспилсского свободного порта Гиртса Валдиса 
Кристовскиса, которому эти обязанности были делегиро-
ваны Министерством финансов. 
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Наступил новый учебный год 

яться на лучшее, ведь именно учителя дают нашим детям 
основу знаний на всю последующую жизнь. Поэтому в День 
знаний вспомним тех прекрасных педагогов, которые в свое 
время нас самих сумели заинтересовать, вдохновить и, как 
бы патетически это ни звучало, дать путевку в жизнь. Скажем 
им за это спасибо! А всем тем детям и молодым людям, кто 
2 сентября отправится в школу, пожелаем успешного учеб-
ного года! 

Н овый учебный год во многие школы Латвии прив-
несет перемены. В школах национальных мень-
шинств все больше будет вестись обучение на 
латышском языке, начнут постепенно вводить 
учебное содержание, основанное на развитии 

компетенций. В нашем городе с нового учебного года програм-
му образования национальных меньшинств в 10-х классах реа-
лизует только Вентспилсская 2-я школа. В отношении учрежде-
ний образования национальных меньшинств вводятся и другие 
изменения – с сентября в начальной школе по меньшей мере 
половина учебных часов должна проводиться на государствен-
ном языке. В 7–9-х классах на латышском языке необходимо 
будет осваивать не менее 80% всего содержания. 
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Вот уже девятнадцать 
лет на набережной Вен-
ты, на променаде улицы 
Остас, недалеко от замка 
Ливонского ордена на 
созданной под старину 
чугунной скамейке сидит 
вылитый в Берлине 
из бронзы Кришья-
нис Валдемарс (1825 
– 1891). «Латыш» – так 
он скромно, а иногда с 
гордостью называл себя, 
когда учился в Тарту. 
«Великий латыш» – так 
за выдающиеся заслуги 
в народном хозяйстве 
Латвии, публицистике, в создании движения мла-
долатышей, за содействие развитию мореходства и 
народного образования его чествовали и чествуют 
благодарные соотечественники. Среди них и 
житель посёлка Рудес Ройского края Харалдс Вал-
демарс, и это не случайное совпадение фамилий, 
а подтверждение особых отношений личностей. 
Харалда со знаменитым предком объединяют 
общие корни семьи, начало родословной которой 
он проследил до 400-летнего далекого прошлого и 
в поисках родственников теперь старается расши-
рить свои исследования.  

 Окончание на 3 стр.  Окончание на 2 стр.

В «Янькални», возле соб-
ственноручно построен-
ного дома, в саду, за кото-
рым ухаживает жена.


